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ȘANSA UNUI NOU ÎNCEPUT 
 

 

 

 

 

 

Universitatea de Științele Vieții „Regele Mihai I" din Timișoara renaște în fiecare 

toamnă, o dată cu începerea activităților didactice de către studenții și dascălii instituției noastre. 

Deschiderea anului universitar 2022-2023 stă sub semnul unui mesaj puternic: Șansa unui nou 

început pentru tine! Este une mesaj adresat, în primul rând, studenților din anul I, bobocilor 

entuziasmați și curioși, în al doilea 

rând, studenților din ani superiori, care 

au avut voința de a-și continua studiile 

și, în al treilea rând, tuturor membrilor 

comunității academice, pe care îi chem 

alături de mine pentru a privi cu 

speranță către viitor. Mesajul meu 

pentru dumneavoastră dragi studenți, 

profesori, părinți și prieteni ai 

universității, este animat de o dorință 

sinceră de a ma găsi pe frecvența dumneavoastră, apelând, desigur, la trăirile personale și la 

emoțiile pe care le nutresc în fața Aulei pline de suflete unite de nazuința de a reuși împreună.  

Șansa unui nou început, pentru că orice început aduce împreună cu el o perspectivă. O 

viziune nouă, o speranță, un sentiment 

plăcut al începerii cunoașterii 

necunoscutului, întrucât ne este dat să 

cunoaștem o parte din ceea ce trebuie să 

cunoaștem, dar dumnevoastră vi se 

deschide șansa unui nou început astăzi. 

În momentul în care am pășit în această 

universitate, în urmă cu 30 de ani, nu mi-

am dat seama că peste ani voi avea un 

asemenea mesaj pentru tineri, nu am fost 

pe deplin conștient de orizonturile ce mi 

se deschideau, nu mi-am dat seama care 

sunt perspectivele și potențialitățile vieții 

de student. Vi se așează în față șansa 

unui nou început, vi se deschid niște 
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perspective chiar în contextul acesta socio-economic caracterizat de lipsa unei stabilități din 

anumite puncte de vedere, dar faptul că sunteți într-o universitate de Științele Vieții vă conferă 

un statut și un viitor aparte. Această viziune a unei universități de științele vieții vine de aproape 

două decenii de la personalități marcante ale instituției noastre și, sub afrontul generației noastre, 

o punem de acum în aplicare.  

Adresez deschis felicitări părinților 

pentru faptul că au făcut această alegere și v-

au susținut, pe voi, studenții, în această 

alegere a parcursului academic. Unii poate ați 

fost canalizați mai mult sau mai puțin pentru 

această alegere. Probabil vă întrebați de ce 

Universitatea de Științele Vieții transformată 

din Universitatea de Științe Agricole și 

Medicină Veterinară a Banatului „Regele 

Mihai I" din Timișoara? Pentru faptul că de 

câțiva ani buni universitatea merge în direcția 

internaționalizării, pentru că acesta este 

viitorul pentru educația din România, nu 

numai din punct de vedere financiar, ci din punctul de vedere al imaginii, pentru că România a 

avut potențial bun în educație și are potențial educativ la nivel european și global, pentru că ați 

venit într-o universitate internațională, unde studiază tineri din aproape 30 de țări de pe toate 

continentele. Ne bucurăm să fie împreună cu noi tineri din Europa, din Africa, din Asia și din 

S.U.A., la programele de studiu, licență în limba engleză și limba franceză și la master, de 

asemenea. Este o universitate internațională nu numai prin ceea ce face, prin cercetarea pe care o 

dezvoltă, prin programele de studiu extrem de conectate la tot ceea ce înseamnă realitatea 

economiei românești, realitatea economiei la nivel internațional și la cerințele care există din 

punctul acesta de vedere, iar faptul că în universitate sunt sute de tineri din 30 de țări confirmă, 

încă o dată, calitatea educației, a cercetării și a extensiei noastre universitare. De ce Universitatea 

de Științele Vieții? Pentru că din anul 1940 și până în prezent, începând cu Agricultura care a 

rămas, este și va fi fundamentul pe care am clădit întreaga instituție, universitatea vrea să 

construiască împreună cu dumneavoastră.  
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Universitatea noastră a fost, ani de-a rândul, Institutul Agronomic Timișoara, apoi 

Universitatea de Științe Agricole a Banatului, apoi Universitatea de Științe Agricole și Medicină 

Veterinară a Banatului, iar acum a venit rândul acestei generații să învețe sub cupola Științelor 

Vieții, însă valorile noastre au rămas aceleași. Agricultura va fi slujită și vom vorbi despre 

agricultura acestei țări atâta timp cât va exista această universitate. Pe lângă agricultură, sunt alte 

27 de specializări din diferite domenii extrem de interesante, fie că vorbim de biologie, de 

genetică, de biotehnologii, de inginerie alimentară, de cadastru, de mediu, de medicină 

veterinară, de inginerie zootehnică, de antreprenoriat, de turism, de agroturism, silvicultură, 

horticultură, peisagistică, specializări conectate la realitatea economiei noastre, iar 

dumneavoastră sunteți 

chemați să aduceți plus 

valoare în aceste domenii.  

Șansa unui nou început 

pentru tine! Șansa unui nou 

început pentru o mare parte 

dintre noi. Mie îmi plac 

începuturile, nu-mi plac 

despărțirile, nu-mi plac acele 

mesaje de final când trebuie 

să transmit un mesaj 

generațiilor care au plecat. 

Începutul este frumos pentru 

că aduce odată cu el și 

speranță, aduce odată cu el 

perspectivă chiar și într-un 

context cumva sensibil aș spune eu, strategic și geostrategic, în care suntem integrați. Împreună 

cu Consiliul de Administrație, împreună cu Senatul Universității, împreună cu dascălii 

universității suntem aici pentru a vă transfera educație, pentru ca dumneavoastră sp deveniți 

oamenii de care viitorul are nevoie, lucrând și luptând pentru calitatea vieții dumneavoastră și a 

celor care vă înconjoară.  

Șansa de a fi formați într-o universitate internațională, într-o universitate europeană, într-

o universitate cosmopolită nu numai prin ceea ce vedeți prin Campus, în laboratoare și în 

Amfiteatre, ci în primul rând, prin ceea ce învățați și prin perspectiva pe care o aveți. Sunteți într-

o universitate care este conectată prin programele Erasmus și programele de internaționalizare cu 

alte universități din peste 80 de țări. Aveți șansa să studiați, să călătoriți, să experimentați și să 

aduceți în țară ceea ce este bun, aspectele pozitive pe care le veți asimila. Noi suntem aici și 

suntem lângă dumneavoastră. O spun și generațiile care au plecat, o spun și studenții din ani 

superiori (II – VI), precum și cei care sunt la master și la doctorat. Suntem aici să demonstrăm 

prin fapte și prin vorbe că ne pasă și că împreună putem atinge măiestria profesională!  

 

Cu aleasă considerație,  

Rector Prof. Univ. Dr. Ing. Cosmin Alin Popescu 
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EVOLUŢIA INSTITUŢIONALĂ: DE LA INSTITUTUL AGRONOMIC LA 

UNIVERSITATEA DE ŞTIINŢE ALE VIEȚII (1990-2022) 

 

Acad. Păun Ion Otiman 

(Rector 1990-2004) 

 

UNIVERSITATEA DE ŞTIINŢE AGRICOLE A BANATULUI – O NOUĂ CONCEPŢIE, 

O NOUĂ STRUCTURĂ, O NOUĂ DENUMIRE 

După mai multe vizite efectuate în universităţi de ştiinţe agricole vest-europene 

(Hohenheim, Giessen, München-Weinstephan, Göttingen, Hanovra din Germania, Nantes, 

Rennes din Franţa, Geamblonx, Leuvain din Belgia), mi-am dat seama de imensa diferenţă de 

organizare al învăţământului şi cercetării agronomice din ţara noastră şi din ţările UE vizitate. În 

consecinţă, m-am decis să deschid subiectul compatibilizării noastre europene, începând cu 

conferinţa rostită în faţa colegilor şi studenţilor din universitate și discuțiile pe această temă în 

Senatul universitar. 

1.  Încep de la denumirea instituţiei. La noi toate instituţiile de învăţământ superior de profil 

agronomic, tehnic, de arte, sunt denumite, adoptând în anul 1948 modelul sovietic, „institute”, ca de 

exemplu: Institutul Agronomic din Timişoara, Institutul Agronomic „Dr. Petru Groza” din Cluj (deşi 

Petru Groza, cu concursul Frontului Plugarilor, avea să distrugă agricultura românească), Institutul 

Agronomic „Nicolae Bălcescu” din Bucureşti (deşi Bălcescu, revoluţionarul de la 1848, a fost 

istoric şi nu agronom) etc. în Europa, în schimb, instituţiile de învăţământ superior agronomic 

poartă denumirea de „Universitate”, ca de exemplu Universitatea din Hohenheim, Universitatea 

Wageningen (Olanda), Universitatea Regală de Agricultură din Copenhaga etc. 

În Europa occidentală prin institut, se înţelege, de regulă, un departament (sau o catedră), 

care cuprinde atât activităţile didactice cât şi cele de cercetare ştiinţifică. Este adevărat că în ţările 

respective, universităţile, chiar şi cele de profil agroalimentar (sau agronomic), au o structură mult 

mai complexă faţă de cele de la noi. 

Imediat după întoarcerea la Timişoara,  după mai multe vizite în universităţi din Europa, 

voi propune Senatului universitar schimbarea denumirii instituţiei noastre în Universitatea de 

Ştiinţe Agricole a Banatului din Timişoara. De ce a Banatului? În general, o universitate care 

are structură comparabilă cu celelalte universităţi din ţară şi străinătate poate fi considerată o 

instituţie cu vocaţie naţională sau internaţională. Cu toate acestea, fiecare universitate, după cum 

s-a mai arătat, are personalitatea ei, impusă de cea mai reprezentativă personalitate academică 

care a lucrat în universitatea respectivă într-o perioadă de timp. De asemenea, personalitatea unei 

universităţi poate fi dată de zona, provincia sau oraşul în care se află. S-a considerat, pornind de 

la importanţa agricolă a Banatului, de la tradiţia agricolă a acestei provincii, că folosind în 

denumirea universităţii noastre numele provinciei istorice nu este un provincialism ci o 

distincţie. 

Cititorul de azi al acestor prime reflecţii asupra învăţământului european şi românesc, va 

constata unele decalaje faţă de ceea ce se întâmplă azi în sistemul educaţional european. Da, este 



8 

 

 

adevărat, între timp, în cei 32 de ani, sistemele de învăţământ au evoluat mult, au fost introduse  

şi în România noi metode de predare, învăţare, evaluare. Învăţământul european, în general, în 

consens cu principiile procesului Bologna, a primit o nouă configuraţie, iar cel românesc face 

eforturi pentru compatibilizarea europeană.  

 

PRIMELE SPECIALIZĂRI NOI – HORTICULTURA ŞI  

TEHNOLOGIA PRELUCRĂRII PRODUSELOR AGROALIMENTARE (1990) 

Încă de la preluarea mandatului de rector, în ianuarie 1990, mi-am fixat ca obiectiv 

prioritar dezvoltarea instituţională a universităţii, prin extinderea specializărilor şi 

înfiinţarea de noi facultăţi. Conştient fiind de noul cadru în care vom lucra, având în vedere 

structura extrem de precară a instituţiei, la limita supravieţuirii, era normal să încep cu înfiinţarea 

de noi specializări care să confere institutului statutul spre care aspiram, acela de universitate. 

Remember: Facultatea de Horticultură 1990-2005 

Înfiinţată cu 15 ani în urmă, la 1 octombrie 1990, Facultatea de Horticultură a fost o 

veche şi nobilă dorinţă, o înaltă şi binemeritată aspiraţie, un legitim şi permanent deziderat al 

generaţiilor de profesori şi studenţi ai universităţii noastre. 

Este cunoscut faptul că, în timp, s-au depus imense eforturi pentru înfiinţarea Facultăţii 

de Horticultură la Timişoara. Pentru riguroasa cunoaştere a istoriei, a oamenilor care s-au 

preocupat de aceasta, cu iluziile şi izbânzile lor, voi evoca faptul că în perioada anilor ’70, 

imediat după începerea construcţiei campusului universitar şi a dezvoltării staţiunii didactice, 

rectorul de atunci, prof. univ. dr. Iulian Drăcea, împreună cu profesorii de la disciplinele de 

specialitate horticolă, au depus eforturi inimaginabile pentru înfiinţarea Facultăţii de 

Horticultură la Timişoara. Cu prilejul deschiderii anului universitar 1974/1975, venind în 

centrul universitar Timişoara, ministrul învăţământului, Paul Niculescu-Mizil, vizitând şi noile 

spaţii de învăţământ, de cercetare şi de producţie din institut şi staţiunea didactică, la 

solicitarea rectorului Iulian Drăcea, a fost, în principiu, de acord cu înfiinţarea unei secţii 

de horticultură, prin preluarea unei grupe de studenţi din cifra de şcolarizare de la secţia de 

agricultură. La solicitarea d-lui rector, fiind prodecan la Facultatea de Agronomie, am lucrat 

la documentaţia cerută de ministru, pentru justificarea înfiinţării Facultăţii de Horticultură. 

Nu ştiu din ce motive, ministrul Paul Niculescu-Mizil a revenit asupra promisiunii sale şi, 

astfel, Horticultura de la Timişoara a fost înmormântată, ca faptă, pentru 15 ani, încă înainte 

de a se naşte. 

După Revoluţie, în martie 1990, Ministerul învăţământului ne solicită să facem 

propuneri de cifre de şcolarizare pentru admiterea 1990/1991, pe facultăţi şi secţii 

(specializări). Ca rector, am avut intuiţia şi inspiraţia de a înainta Ministerului, pe lângă cifrele 

de şcolarizare pentru Agricultură, Zootehnie şi Medicină Veterinară, şi propuneri de cifre pentru 

două specializări noi: Horticultura şi Tehnologia Prelucrării Produselor Agroalimentare 

(TPPA). 

Ministerul învăţământului ne-a transmis cifrele de şcolarizare, dar numai pentru 

specializările de Agricultură, Zootehnie şi Medicină Veterinară. Pentru celelalte două 

specializări, solicitate de noi, respectiv Horticultura şi TPPA, acestea neexistând în structura 

institutului la acea dată, Ministerul Învăţământului ne-a făcut precizarea că ne poate acorda cifre 
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de şcolarizare numai dacă avem acceptul Ministerului Agriculturii şi Alimentaţiei, în calitate 

de beneficiar. Bineînţeles că am preluat punctul de vedere al Ministerului Învăţământului şi am 

solicitat, de îndată, o audienţă Ministrului Agriculturii şi Alimentaţiei, prof.dr. Nicolae 

Ştefan, care, înainte de '89 a deţinut, printre altele, şi funcţia de ministru adjunct şi şef al 

departamentului de horticultură şi de industrie alimentară din cadrul Ministerului Agriculturii. 

Întâlnirea cu ministrul Nicolae Ştefan a fost foarte agreabilă. Primise scrisoarea mea 

anterioară, intitulată „Scrisoare deschisă adresată miniştrilor (de azi şi de mâine) ai 

învăţământului şi agriculturii”, o citise şi în revista Forum, împărtăşind unele dintre opiniile 

mele. Domnului ministru, fiind horticultor de formaţie şi profesor de pomicultură, i-am 

prezentat, referitor la nevoia de a pregăti ingineri horticoli în vestul României, următoarea 

documentaţie: 

Domnule ministru, 

Am onoarea de a reveni asupra scrisorii mele care v-am adresat-o cu o lună în urmă, 

respectuos aducându-vă la cunoştinţă punctul de vedere al Ministerului Învăţământului cu 

privire la înfiinţarea Facultăţilor de Horticultura şi de Tehnologia Prelucrării Produselor 

Agroalimentare la Institutul Agronomic din Timişoara, confirmându-ne posibilitatea acordării 

cifrelor de şcolarizare pentru aceste facultăţi în anul universitar 1990/1991, numai cu acordul 

Dumneavoastră în calitate de beneficiar. 

După cum e ştiut, toate celelalte institute din ţară, cu excepţia Timişoarei, au Facultăţi 

de Horticultură. Ştiut fiind faptul că, Institutul Agronomic din Timişoara pregăteşte specialişti 

pentru zona de vest a ţării, în suprafaţa agricolă de circa 2,5 - 3 milioane de ha, în care există 

importante bazine legumicole, precum şi unele dintre cele mai vestite podgorii ale României, 

necesitatea pregătirii horticultorilor la Timişoara este mai mult decât evidentă. 

Referitor la specializarea Tehnologia Prelucrării Produselor Agroalimentare, pe lângă 

argumentele ce le-am prezentat în scrisoarea deschisă, mai adaug următoarele. În Banat, zonă 

pe care o deservim profesional şi ştiinţific, după cum bine ştiţi, există cea mai importantă 

reţea a industriei alimentare, referindu-mă aici la industria cărnii (este cazul Comtim-ului), 

industria de prelucrare a laptelui, fabrici de zahăr, fabrici de ulei, nenumărate activităţi 

de morărit şi panificaţie, la toate acestea adăugând fabricile de bere, de conserve de legume, 

fructe, sucuri etc. Dumneavoastră le cunoaşteţi foarte bine pe toate, deoarece mai mulţi ani aţi 

onorat conducerea Departamentului de Industrie Alimentară din cadrul Ministerului 

Agriculturii. 

La toate acestea, Domnule ministru, mai adaug faptul că în România există o singură 

facultate de profil alimentar, la Galaţi, plasată excentric faţă de zona noastră. Ca efect al 

acestei localizări, în zona Banatului, după studiul întreprins de noi, acoperirea posturilor de 

tehnologi, ingineri şefi, directori cu specialişti în industria alimentară este numai de 12%. 

În speranţa înaltei Dumneavoastră înţelegeri, primiţi, Domnule ministru, aleasa mea 

consideraţie 

 

                                      RECTOR, 

                                      Păun Ion Otiman 

                                       Timişoara, 3 aprilie 1990 
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După citirea textului şi încă unele precizări pe care mi le-a solicitat, Domnul ministru 

Nicolae Ştefan pune mâna pe telefonul guvernamental, sunându-1 pe Domnul ministru al 

învăţământului Mihai Şora. Astfel, a doua zi, am aprobarea înfiinţării Horticulturii şi a 

Tehnologiei Prelucrării Produselor Agroalimentare la noi în institut, precum şi cifrele de 

şcolarizare. 

Admiterea din vara anului 1990 se dă la specializările: Agricultură, Horticultură, Zootehnie, 

Medicină Veterinară şi Tehnologia Prelucrării Produselor Agroalimentare. Am împuşcat, într-un 

singur an, doi iepuri dintr-o dată. 

În acest fel a început lungul drum al dezvoltării instituţionale, al extinderii instituţiei în 

fruntea căreia mă aflam doar de trei-patru luni. Acest succes nu m-a îmbătat cu apă rece, ci mi-a 

întărit convingerea că numai perseverenţa, neliniştea, prestanţa, autoritatea, curajul şi argumentaţia 

sigură şi profundă sunt elementele care-ţi deschid calea pentru a ajunge la scopul urmărit. Mi-am dat 

repede seama că Agronomia Banatica se află la răspântie de drumuri şi vremuri. Pentru izbândă, 

trebuie ales drumul drept şi vremea bună. 

În timp, Facultatea de Horticultură, graţie iniţiativelor pe care le-am avut împreună 

cu colegii decani, prof.univ.dr. Emil Drăgănescu (1990-1996), prof.univ.dr. Gabriel Nedelea 

(1996-2004) şi prodecanul Viorel Berar, s-a diversificat, s-a consolidat. Rând pe rând am 

extins specializările, fie din zona intim legată de horticultură, cum este cazul Peisagisticii, în 

anul 1998, sau a unor specializări apropiate, ca Ingineria genetică, în anul 1991, şi 

Silvicultura, în 2002. 

Evocarea acţiunilor întreprinse pentru înfiinţarea Horticulturii şi a Tehnologiei Prelucrării 

Produselor Agroalimentare am avut-o scrisă, până în data de 18 octombrie 2005, într-o altă 

formă. Am revenit după lectura articolului cu titlul „15 ani de învăţământ horticol bănăţean”, 

apărut în ziarul Renaşterea bănăţeană din 17 octombrie 2005, precum şi pe folderul de prezentare 

a facultăţii. Acelaşi stil, de consens, ca şi cel folosit la aniversare a 60 de ani de la înfiinţarea 

Universităţii, care eludează adevărul, eforturile şi rezultatele predecesorilor, adică impersonal şi 

anonim. Tot efortul întreprins înainte de revoluţie de înaintaşi şi, în mod deosebit de rectorul 

Iulian Drăcea, toată truda celor care au gândit şi luptat pentru înfiinţarea Horticulturii la 

Timişoara - acest ideal de generaţii după revoluţia din ’89, izbânda lor expediată într-o frază 

plată, seacă. Am rămas surprins şi de faptul că nici în articol şi nici pe folder nu s-a scris nici un 

cuvânt despre cei care s-au ocupat de Facultatea de Horticultură, respectiv prof. Emil 

Drăgănescu, cel care a organizat facultatea, prof. Gabriel Nedelea, cel care a modernizat şi 

diversificat specializările, prof. Viorel Berar, cel care a dezvoltat baza materială de la Staţiunea 

Tinerii Naturalişti. De ce organizăm festivităţi ocazionate de împlinirea unor vârste rotunde ale 

instituţiilor? Simplu, pentru a prezenta evoluţia acestora în timp, pentru a scrie istoria lor şi 

pentru a evoca personalităţile care au contribuit la dezvoltarea lor instituţională. De asemenea, 

organizăm sesiunii omagiale, pentru a prezenta rezultatele obţinute de generaţiile trecute şi 

prezente, întru cunoaşterea lor de către generaţiile actuale şi viitoare de studenţi. Scopul 

festivităţilor este cunoaşterea trecutului şi prezentului instituţiilor şi de a trasa liniile dezvoltării 

viitoare. 
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La aceste întrebări doresc să dau un răspuns simplu, evocând faptele, aşa cum au fost 

ele. Aceasta este motivaţia remember-ului care l-am scris şi împărţit participanţilor la 

festivitatea organizată în 21 octombrie 2005, cu prilejul împlinirii a 15 ani de la înfiinţarea 

Facultăţii de Horticultură. 

Am ţinut să evoc aceste evenimente, am scris participanţilor la festivitatea de împlinire a 

15 ani de horticultură la Timişoara, pentru că, din păcate, timpul – acest implacabil burete, 

acţionat de mâna semenilor noştri, şterge, erodează şi, ceea ce este mai regretabil, neagă 

oamenii care au pus câte ceva din mintea şi inima lor pentru edificarea acestei facultăţi, 

estompează faptele acestora, sau, ce este mai grav, le atribuie, uneori, altora. 

În această evocare, având caracterul festiv al întâlnirii pentru care am pregătit remember-

ul, am evitat, cu bună ştiinţă, o „legendă” care explică schimbarea de atitudine a ministrului Paul 

Niculescu-Mizil din anul 1974. Se vorbea la acea dată, în institutul nostru că, de fapt, cel care ar 

fi intervenit să nu se înfiinţeze Horticultura la Timişoara ar fi fost un frate mai mic al 

Președintelui Nicolae Ceauşescu, Ion, despre care, spun cei care l-au cunoscut, că a fost 

horticultor. Cert este că acesta, deţinând funcţia de ministru adjunct în Ministerul Agriculturii, ar 

fi avut această posibilitate, fără a mai lua în calcul şi relaţia de rudenie cu şeful statului. Puţini 

mai sunt, acum,  în universitate dintre cei care ar putea elucida adevărul, confirmând sau 

infirmând acest zvon care a circulat în acea vreme la noi în institut. 

Revin la întâlnirea cu Domnul ministru, Nicolae Ştefan, din anul 1990, arătând că, pe lângă 

scopul principal al vizitei mele la înaltul demnitar de azi, dar şi de ieri (fost ministru şi ambasador 

în Iran pe timpul lui Ceauşescu) al statului român, am avut, la dorinţa Domniei sale, o lungă 

discuţie, cea mai mare parte axându-se pe teme legate de viitorul agriculturii. În această chestiune 

opiniile noastre se deosebeau fundamental. Domnia Sa susţinea, în mare parte, agricultura aşa cum 

a practicat-o şi a condus-o dânsul, adică agricultura socialistă, cu uşoare modificări, iar eu 

susţineam revenirea la agricultura privat-familială de tip vesteuropean. Eu consideram că trebuie 

retrocedat pământul proprietarilor care doresc să-şi organizeze exploataţiile agricole, domnul 

ministru susţinea să rămânem la aceeaşi formă, adică la IAS şi CAP, dar restructurată pe principiile 

cooperaţiei din alte ţări. Domnul Nicolae Ştefan mai adăuga ca argument al statu quo-ului în 

agricultură şi ideea că ţăranii nu mai vor pământul înapoi. În timp ce noi doi ne ”duelam” în 

argumente, şefa de cabinet deschide uşa spunându-i: domnule ministru la mine în antecameră sunt 

vreo 50 de oameni din Maramureş care doresc, cu orice preţ, să-i primiţi. Nici nu termină secretara 

de spus, că maramureşenii, în costumele lor tradiţionale albe, curate, intră în cabinetul domnului 

ministru, care, deşi suficient de mare, devine neîncăpător. 

Liderul lor, un ”zdrahon” de vreo 50 de ani, începe să-i vorbească domnului ministru, 

intrând direct în subiect: „domnule ministru noi suntem din Maramureş, vrem să desfacem 

gospodăria colectivă, să ne luăm pământul, păşunile, vitele, atelajele şi pădurile şi să ne apucăm 

de treabă că a venit primăvara” (era început de aprilie). 

Auzindu-l, am început să zâmbesc, iar domnul ministru le spune: „uitași, domnilor, fraţi 

maramureşeni, tocmai această chestiune o discutam cu domnul, care este rectorul Agronomiei de 

la Timişoara”. Unul dintre ei, care mă văzuse probabil la televizor, îi spune domnului ministru: 

„da, păi, domnule ministru, noi îl cunoaştem pe domnul, şi ştim şi cum gândeşte”. 
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După circa jumătate de oră, Domnul ministru îi asigură că, din punctul dumnealui de 

vedere, ei trebuiesc să hotărască ce au de făcut. Cu acest cuvânt, maramureşenii au făcut cale 

întoarsă, iar peste puţin timp voi afla de la televizor că sătenii de la Săpânţa şi-au împărţit 

pământurile, în ciuda opoziţiei celor de la Consiliul Provizoriu de Uniune Naţională al Judeţului . 

Rămânând numai cu domnul ministru, discutăm despre cele întâmplate, iar domnia sa, 

consecvent convingerilor sale, îmi spune: „fenomenul este singular”. Timpul îl va infirma însă pe 

domnul ministru Nicolae Ştefan. 

 

 

 

INGINERIE GENETICĂ ŞI INGINERIA MEDIULUI – PRIORITĂŢI ABSOLUTE 

PENTRU ÎNVĂŢĂMÂNTUL AGRONOMIC TIMIŞOREAN 

După trei vizite fructuoase în Germania, Franţa şi Belgia, m-am întors în universitate 

înaintea examenului de admitere în facultăţi, cu gândul de a avea o întrevedere cu directorul 

general pentru învăţământ superior, profesorul Ovidiu Ianculescu pentru a-i expune punctele 

noastre de vedere şi pentru a-i solicita lărgirea gamei de specializări în universitatea noastră. 

Înainte de a merge la minister cu propuneri concrete, am convocat o şedinţă a Senatului 

universitar, informând colegii cu privire la vizitele făcute în Germania, Franţa şi Belgia, cele 

văzute în aceste universități occidentale şi, mai presus de toate, despre ce ar trebui să 

întreprindem în domeniul compatibilizării învățământului cu cel european prin lărgirea 

numărului specializărilor şi a gamei de oferte pentru absolvenţii de liceu, având în vedere faptul 

că înscrierile pentru admitere la specializările clasice (agricultură, zootehnie) au început să scadă. 

După îndelungate discuţii şi negocieri la Ministerul Educației cu directorul general 

Ovidiu Ianculescu, de formaţie inginer hidrotehnician (sau de îmbunătăţiri funciare, profesor la 

Universitatea de Construcţii din Bucureşti), am reuşit să-l capacitez să avem cifră de şcolarizare 

pentru admiterea 1991 pentru două specializări noi, premieră atât pentru universitatea noastră, 

cât şi pentru România: Ingineria genetică în agricultură şi Ingineria mediului în agricultură. 

Pentru cea de a treia specializare – Dezvoltare rurală, deşi aveam nenumărate argumente, nu am 

reuşit să-l conving pe directorul general pentru a ne acorda cifră de şcolarizare. Poate era, într-un 

anume fel, o creştere prea spectaculoasă într-un singur an. 

Argumentaţia scrisă privind înfiinţarea specializării de Ingineria mediului, înaintată 

Ministrului Învăţământului, am păstrat-o şi o prezint în continuare: 

Problematica protecţiei mediului înconjurător a depăşit de multă vreme dimensiunea 

locală, regională sau naţională, aceasta devenind una dintre cele mai însemnate strategii cu 

dimensiune globală (continentală şi mondială). Mediul înconjurător este un bun comun de interes 

global care nu poate fi partiţionat, funcţie de interese izolate, punctuale. Datorită impactului 

asupra sănătăţii oamenilor şi animalelor, a mutanţilor asupra mediului natural şi antropic, 

proiectele de dezvoltare şi amenajare rurală de amploare, ca şi proiectele economice şi sociale 

cu efecte asupra ecosistemului, în mod obligatoriu, trebuie să fie supuse unui riguros „filtru 

ecologic”. 

Protejarea cadrului natural şi a peisajului cuprinde o serie de componente ale 

conservării spaţiului rural, printre cele mai importante amintindu-le pe următoarele: 
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 iniţiatorii, proiectanţii şi executanţii unor proiecte de dezvoltare şi amenajare rurală, 

autorităţile locale trebuie să asigure exploatarea raţională şi durabilă a resurselor locale,  cum  

sunt solul, pădurile, plantaţiile, perdelele de protecţie, pajiştile naturale, apele, carierele etc.; 

 proiectele  de  renovare  a  localităţilor  rurale, construcţiilor, conacelor, castelelor, 

palatelor şi a unor elemente ale tehnicii tradiţionale (mori de apă şi vânt, diferite ateliere şi 

fabrici de prelucrare arhaică a produselor agricole) trebuie să pună în valoare arhitectura 

locală, să conserve specificitatea acestora şi să refacă, acolo unde din diferite motive unele 

componente ale culturii materiale tradiţionale au suferit degradări sau distrugeri; 

 programele de protejare a apelor, a parcurilor şi a rezervaţiilor de interes local sau 

naţional etc.; 

 programele de depozitare şi reciclare a deşeurilor trebuie să aibă la bază principiul 

conform căruia fiecare zonă, localitate sau regiune urbană sau rurală trebuie să aibă 

responsabilitate asupra deşeurilor, noxelor şi emisiunilor poluante. Zonele rurale nu trebuie să 

fie loc de depozitare a deşeurilor urbane şi nici de reciclare a acestora. In majoritatea ţărilor 

europene există puternice curente de opinie referitor la protejarea  mediului  rural  împotriva  

depozitării deşeurilor urbane sau a reciclării acestora în zonele rurale. Sunt, de asemenea, 

organizaţii cetăţeneşti locale şi regionale care luptă împotriva proiectelor de construcţie a unor 

centrale termoelectrice pe bază de deşeuri combustibile urbane precum şi împotriva centrelor de 

reciclare amplasate în zone rurale. Am văzut în zona oraşului Heilbronn din Baden 

Württemberg, pe Valea Nekarului, un afiş imens, scris cu litere stângace de ţăran: „Aici, D-le 

Ministru al mediului, nu vei construi centrala de reciclare a deşeurilor”. 

Din punct de vedere peisagistic, spaţiul rural, prin structura sa naturală, prin peisajul 

îngrijit şi aerisit, prin flora şi fauna sa, este incomparabil mai frumos şi mai apreciat de mulţi 

locuitori. Aerul mult mai curat,  liniştea cvasipermanentă, pacea care guvernează atmosfera 

majorităţii aşezămintelor rurale „curate” şi „aşezate” sunt alte caracteristici ale climatului vieţii 

la ţară. A avea o reşedinţă la ţară acum nu mai este considerat un moft ca în urmă cu unu sau 

două decenii. Acum, tot mai mulţi orăşeni „ies” zilnic sau la sfârşit de săptămână din 

aglomeraţiile urbane, din zgomotul şi smogul acestora. 

Un om care este intens solicitat prin meseria sa, prin activitatea zilnică sau săptămânală, 

prin stresul acumulat, caută o oază de linişte pentru sfârşitul zilei sau al săptămânii. 

Aceste câteva caracteristici: liniştea, pacea, climatul, aerul curat, peisajul liniştitor, de 

calm social nu pot fi cuantificate pentru a măsura calitatea habitatului rural. Peisajul natural al 

ruralului constituie un patrimoniu inestimabil al umanităţii. 

Protejarea mediului înconjurător în zonele rurale nu poate fi rezumată la câteva principii 

şi lăsată (numai) pe seama unor organizaţii locale, regionale sau a ONG-urilor. Ingineria 

mediului agricol, ca activitate, trebuie integrată într-o strategie ecologică globală care să 

îmbrace un cadru legislativ ferm şi, pe cât posibil, unitar în plan regional şi european. 

Cooperarea internaţională este deosebit de necesară, mai cu seamă când se pune 

problema integrării unor activităţi (industriale, agricole, turistice etc.) cu efecte poluante (chiar 

nocive) asupra solului, aerului şi apei (subterane, freatice sau a cursurilor de apă) în zonele 

transfrontaliere. În cazul în care nu sunt soluţionate aceste observaţii din faza de proiectare 

sau de execuţie pot apărea permanent suspiciuni şi tensiuni în relaţiile de vecinătate (vezi cazul 
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Turnu Măgurele-Nicopole, cazul centralei nucleare de la Cozlodui, în cadrul relaţiilor româno-

bulgare).  

Ingineria mediului, ca acţiune practică în teren, porneşte de la definirea clară a politicii 

de mediu. Elementele principale ale acestei politici trebuie să vizeze protecţia solurilor, apei, 

aerului, a pădurilor, plantaţiilor, fermelor şi habitatelor, prin delimitarea zonelor în care 

implantarea de activităţi păgubitoare pentru mediu sunt limitate sau interzise. De 

asemenea, în cadrul acestei politici de mediu se impune o permanentă şi constantă 

problemă internaţională, atât în domeniul legislativ, cât şi în domeniul monitorizării mediului şi 

al acţiunilor practice de conlucrare în vederea evitării şi, acolo unde este cazul, limitării şi 

stopării efectelor dăunătoare ale unor factori generatori de poluare, a schimbărilor climatice din 

ce în ce mai evidente. 

 

BIOTEHNOLOGIA ŞI BIOLOGIA – NOI PREMIERE ÎN UNIVERSITATEA 

AGRICOLĂ DE LA TIMIŞOARA 

 

Consider că, pentru început, a fost un succes faptul că la cele cinci specializări, 

Agricultură, Horticultură, Tehnologia Prelucrării Produselor Agroalimentare (ambele 

înfiinţate în anul 1990, imediat după Revoluţie), Zootehnie şi Medicină Veterinară, se mai 

adaugă două specializări noi, de mare actualitate în Europa, iar pentru învăţământul românesc 

premiere absolute: Inginerie genetică şi Ingineria mediului. 

La Ministerul Învăţământului şi Academia Română, din iniţiativa academicianului 

Nicolae Simionescu, se discuta iniţierea şi dezvoltarea învăţământului superior în domeniile 

legate de biologia celulară şi biotehnologie. La prima şedinţă, din partea universităţii noastre a 

participat profesorul Ioan Vintilă, atât ca specialist apreciat al domeniului cât şi ca prorector. S-a 

convenit, cu acest prilej, înfiinţarea unor specializări de biotehnologie pe lângă facultăţile de 

biologie, precum şi la universităţile agricole. 

 

A CINCEA FACULTATE: TEHNOLOGIA PRELUCRĂRII PRODUSELOR 

AGROALIMENTARE, CU TREI SPECIALIZĂRI (1995) 

 

Anul 1995, anul semicentenarului universităţii, va fi deosebit de fast pentru 

dezvoltarea instituţională a Universităţii de Ştiinţe Agricole şi Medicină Veterinară a Banatului 

din Timişoara.  

Din punct de vedere al diversificării universitare, a fost anul cel mai fertil, deoarece, pe 

lângă aspectul calitativ (încă o facultate, ajungând, astfel, ca universitatea noastră să aibă cinci 

facultăţi şi 13 specializări), vom face şi un mare salt calitativ, apărând sau dezvoltându-se două 

domenii noi ca: Ingineria economică şi Inginerie alimentară, ambele deosebit de necesare 

configurării unei structuri solide a universităţii.  

Referitor la specializarea de Tehnologia Prelucrării Produselor Agroalimentare, prin 

solicitarea făcută la Ministerul Învăţământului, am obţinut, în aprilie 1995, două noi realizări şi 

anume: 
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 desprinderea specializării TPPA de Facultatea de Agricultură şi înfiinţarea, prin Ordinul 

Ministrului Liviu Maior, a Facultăţii de Tehnologia Prelucrării Produselor Agroalimentare; 

 includerea în structura acestei facultăţi, nou înfiinţată, a încă două specializări: 

Extracte şi aditivi alimentari naturali şi Controlul calităţii produselor agroalimentare. 

Imediat după primirea ordinului de înfiinţare a facultăţii, am organizat alegeri pentru 

consiliul facultăţii şi pentru funcţia de decan. Domnul prof.dr. Ionel Jianu, care îndeplinise 

funcţia de şef de catedră, a fost omul care s-a ocupat nemijlocit de organizarea şi dezvoltarea 

facultăţii. Normal, firesc, dânsul a fost ales primul decan al facultăţii, deşi au apărut, după 

formarea lacului, şi multe „broaşte” cu pretenţii. 

Dar, această realizare nu a venit aşa de „lin” cum am evocat-o eu mai înainte. În Senatul 

universitar, unde s-a discutat solicitarea noastră către Ministerul Învăţământului, au fost şi o serie 

de opoziţii. Facultatea de Agricultură, prin transformarea secţiei de TPPA în facultate de sine 

stătătoare, îşi vedea oferta diminuată şi, prin consecinţă, o anumită reducere a fluxului de 

candidaţi. TPPA-ul devenise, în timp, pentru Facultatea de Agricultură, un stup de albine, 

aducător de miere, iar prin roirea stupului, facultatea risca să piardă tocmai regina-matcă. Am 

reuşit să-i conving pe colegii de la agricultură că nu este aşa, dar că este necesar ca şi aici să se 

dezvolte în viitor specializări cu atractivitate. 

A doua obiecţie, mult mai consistentă, a venit din partea colegilor de la Facultatea de 

Medicină Veterinară, vizând a doua specializare: Controlul calităţii produselor 

agroalimentare. Prin înfiinţarea acestei specializări, colegii veterinari vedeau, o spuneau voalat, 

„subminarea” profilului lor de „controlori de alimente”. În fond, această problemă a controlului 

calităţii produselor agroalimentare este mult mai complexă, nerezumându-se numai la aspectul 

sanitar-veterinar şi la „ştampila” de pe carcasele de carne. Controlul calităţii pe fluxul tehnologic 

de prelucrare presupune participarea specialiştilor în toate fazele şi operaţiile tehnologice 

parcurse de produs, acesta fiind, în fapt, un control complex, din toate punctele de vedere : 

organoleptic, mecanic, fizic, chimic (biochimic), şi, evident, microbiologic şi virusologic. 

În final, Senatul universităţii a avizat favorabil ambele solicitări, începându-se, pe de o parte, 

demersurile pentru obţinerea transformării specializării în facultate şi, pe de altă parte, 

autorizarea provizorie pentru funcţionarea celor două noi specializări (EAAN şi CCPA), în 

cadrul acestei facultăţi noi. În paralel, am depus documentaţia pentru înfiinţarea facultăţii la 

Ministerul Învăţământului şi dosarul de autorizare la Consiliul Naţional de Evaluare şi Acreditare 

Academică (CNEAA). 

După două runde de discuţii, în care am justificat necesitatea devenirii specializării TPPA 

ca facultate de sine stătătoare, domnul ministru Liviu Maior, în aprilie 1995, a emis ordinul 

respectiv şi, astfel, universitatea dobândeşte ce de-a cincea facultate: Facultatea de Tehnologia 

Prelucrării Produselor Agroalimentare, prima de acest fel apărută în România după Decembrie 

’89. Dacă, să zicem, problema facultăţii a fost mai uşoară, în schimb autorizarea specializării de 

Controlul calităţii produselor agroalimentare nu a mers fără sincope. În fruntea comisiei de 

evaluare de la Consiliul Naţional de Evaluare şi Acreditare Academică s-a aflat distinsul profesor 

Vasile Stănescu, medic veterinar, specialist de prestigiu al domeniului şi om de o aleasă probitate 
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profesională şi morală. Dar, în cazul de faţă, formaţia sa de medic veterinar şi interesele breslei, 

l-au determinat să fie extrem de „pedant” în analiza dosarului de evaluare. Cu eleganţa-i 

caracteristică, a încercat să ne lămurească că nu este necesară dedublarea specialităţii de control. 

După lungi şi anevoioase discuţii, de multe ori contradictorii, dar elegante, de ambele părţi, domnul 

profesor Vasile Stănescu a acceptat punctul nostru de vedere şi a întocmit un raport favorabil pentru 

evaluarea şi acceptarea ambelor specializări. Vă mulţumesc, domnule profesor Vasile Stănescu! 

În acest fel, noua facultate Tehnologia Prelucrării Produselor Agoralimentare va avea 

trei specializări: Tehnologia prelucrării produselor agroalimentare, Extracte şi aditivi 

alimentari naturali şi Controlul calităţii produselor agroalimentare şi, cu aceasta, 

universitatea ajunge să aibă în structura sa cinci facultăţi, din care patru apărute în perioada 

1990-1995 şi 13 specializări, din care 10 apărute în aceeaşi perioadă. În acest fel, am considerat 

că puteam să ne prezentăm la Sărbătoarea Semicentenarului Universităţii. Generaţiile 

anterioare au făcut marea operă de fondare şi construcţie, iar noi, generaţia revoluţiei din 

decembrie, dezvoltarea instituţională şi debutul reformei europene a Universităţii de Ştiinţe 

Agricole a Banatului din Timişoara. 

 

CEA DE-A ŞASEA FACULTATE – MANAGEMENT AGRICOL 

Cu trecerea timpului, colegii de la specializarea de Managementul dezvoltării rurale 

îmi reproşează din ce în ce mai des faptul că, în calitatea mea de profesor la această specializare, 

nu am făcut nimic, ca rector, pentru ca managementul să devină o structură independentă, într-

un cuvânt, facultate de sine stătătoare în cadrul universităţii. Voi constata şi eu acelaşi lucru, dar 

privit dintr-un cu totul alt unghi de vedere. Nu am înțeles, în primul rând, nevoia ca 

Managementul să devină facultate de sine stătătoare pentru că eu, ca rector, predam acest 

domeniu. Nu am văzut niciodată (deşi acum constat că am fost corect comparând cu ceea ce au 

făcut şi fac alţii, acum, aflându-se la putere, dar cu mult mai puţine realizări în palmaresul 

general al universităţii) că prin poziţia de rector, trebuie să-mi rezolv, în primul rând, propria 

situaţie, precum şi a celor din jurul, înţelegând prin aceasta pe cei care aparţin din punct de 

vedere profesional aceluiaşi domeniu sau aceleiaşi specializări. 

Totuşi, având în vedere importanţa managementului şi a dezvoltării rurale pentru 

România, a nevoii de a „produce” specialişti în această complexă acţiune, de a întreprinde 

cercetări ştiinţifice şi a elabora proiecte concrete de dezvoltare rurală a ţării noastre, am început 

demersurile pentru înfiinţarea Facultăţii de Management Agricol. 

Beneficiind de prezenţa ministrului Andrei Marga la deschiderea şantierului construcţiei 

spaţiilor de învăţământ pentru facultăţile de Tehnologia Prelucrării Produselor Agroalimentare şi 

Management Agricol, vizitând marea parte din baza materială a universităţii, care, după 

declaraţiile publice ale Domniei sale, l-au impresionat, am „atacat” cu curaj problema înfiinţării 

Facultăţii de Management Agricol. Mi-a solicitat o expunere de motive. La aceasta, pe care o 

voi prezenta, în sinteză, în continuare, am alăturat şi cartea mea Dezvoltarea rurală în 

România, proaspăt apărută în Editura Agroprint a universităţii noastre, prima de acest fel în 

literatura științifică românească. 
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NOTĂ DE FUNDAMENTARE 

privind înfiinţarea Facultăţii de Management Agricol în cadrul Universităţii  

de Ştiinţe Agricole şi Medicină Veterinară a Banatului din Timişoara 

 

Din analiza structurilor agricole actuale şi a subperformanţelor sale, a economiei rurale 

cu caracter preponderent primar şi a consumului de resurse a populaţiei rurale, satul românesc 

se caracterizează printr-un grad ridicat de sărăcie şi cu un nivel precar de echipare tehnico-

elementară. Sărăcia accentuată, cu tendinţă de cronicizare, face ca economia rurală să alunece 

spre economia naturală de subzistenţă şi să se îndepărteze de economia de piaţă. 

Pe baza analizei efectuate, considerăm că politicile rurale româneşti trebuie să conţină 

elemente legislative şi financiare concrete de stimulare a dezvoltării rurale durabile. Satul, prin 

economia sa, trebuie scos din economia naturală închisă şi introdus în mediul de afaceri. 

Economia rurală trebuie transformată, treptat, iar economia de subzistenţă în economia 

comercială. 

În urma studiilor întreprinse, pornind de la discrepanţele mari între nivelul de dezvoltare 

a economiei rurale româneşti şi din Uniunea Europeană, a gradului de echipare tehnică a 

spaţiului rural, a localităţilor şi gospodăriilor rurale, considerăm că se impune adoptarea de 

către structurile statului român abilitate, a unor noi politici agricole, prin implementarea 

instrumentelor de dezvoltare rurală care să conducă, în scurtă vreme, la compatibilizarea 

structurilor rurale româneşti cu cele din Uniunea Europeană. 

Pentru integrarea României în structurile economice ale Uniunii Europene, 

restructurarea agriculturii şi dezvoltarea rurală sunt priorităţi absolute. În concepţia noastră, 

prioritatea modernizării agriculturii se fundamentează pe funcţiile economice şi sociale vitale 

ale sistemului agroalimentar, între care asigurarea securităţii alimentare a populaţiei este 

esenţială. 

Pornind de la aceste premise, considerăm că spaţiul rural este cartea de vizită a ţării 

noastre. Problematica dezvoltării rurale durabile este una dintre cele mai complexe probleme 

ale reformei în România, datorită faptului că solicită menţinerea unui echilibru între cerinţa de 

conservare şi păstrare a autenticităţii spaţiului rural natural şi socio-cultural de la ţară şi 

tendinţa de modernizare a activităţilor economice şi de habitat a vieţii sociale, în ansamblul ei. 

Programe concrete cu susţinere şi favorizarea economiei neagricole din spaţiul rural, a 

IMM-urilor ca factor de echilibru economic între rural şi urban, pentru atenuarea raporturilor 

dintre acestea. 

Având în vedere frumuseţea de neegalat a arhitecturii rurale tradiţionale, a caselor şi 

satelor româneşti, precum şi unele tendinţe din ce în ce mai prezente în spaţiul rural de 

„pagodizare” a acestora, considerăm că este necesară intervenţia autorităţilor statului în ceea 

ce înseamnă conservarea arhitecturii specifice diferitelor zone rurale din România. Se impune, 

în acest sens, un amplu program de educaţie, dar şi de echipare tehnică şi amenajare a 

teritoriului rural cu o infrastructură care să-l facă atrăgător, atât pentru investitori şi localnici, 

cât şi pentru agroturism. Inundaţiile repetate din ultimii ani ne-au arătat cât de vulnerabil este 

satul românesc, atât datorită precarităţilor edilitare, cât şi a echipării insuficiente a teritoriului 
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cu structuri de protecţie, adecvate amploarei acestor fenomene naturale cu grad de 

repetabilitate din ce în ce mai accentuat. La acest capitol, al siguranţei vieţii rurale, trebuie să 

întreprindem programe concrete şi imediate pentru delimitarea zonelor de vulnerabilitate 

naturală şi protejarea adecvată a acestora. 

În stabilirea şi aplicarea politicilor agricole, este necesar ca România să pornească de la 

faptul că agricultura este, atât o ramură economică, importantă producătoare de produse 

marfă şi profit, cât şi un mod de viaţă, iar spaţiul rural este, atât un spaţiu de producţie şi 

comercial, cât şi un mediu de viaţă, un spaţiu social şi cultural care conferă autenticitate. 

Viaţa în spaţiul rural, mai mult decât în oricare alt mediu, este aşezată pe o serie de 

norme emanate în mod natural din experienţa de viaţă, din tradiţiile, obiceiurile şi cultura 

locală. Modul de viaţă rurală, cultura populară, alături de peisajului natural curat şi îngrijit, 

constituie un patrimoniu de neegalat a spaţiului rural. Revitalizarea, din toate punctele de 

vedere a acestui spaţiu este o obligaţie, o datorie a generaţiei actuale. Este datoria noastră 

pentru păstrarea acestui izvor nesecat de valori autentice. 

Pe lângă problematica vastă a dezvoltării rurale, un loc aparte trebuie să-l deţină 

preocupările de restructurare profundă din agricultură, în consens cu tendinţa noastră de 

integrare în viitor în structurile agricole europene. 

Pentru toate acestea avem nevoie de specialişti bine pregătiţi în domeniul 

managementului dezvoltării rurale. 

Considerăm, pe baza experienţei dobândite până acum, a proiectelor europene la care 

suntem parte, că întrunim toate condiţiile pentru funcţionarea Facultăţii de Management 

Agricol. 

În fond, vă rugăm, Domnule ministru, să aprobaţi punerea în aplicare a Ordinului 

Ministrului Învăţământului nr. 5962/1996, cu privire la înfiinţarea Facultăţii de Management 

Agricol, începând cu anul universitar 1997-1998. 

 

   Cu alese sentimente de preţuire, 

R E C T O R , 

Păun Ion OTIMAN 

 

La scurtă vreme, în mai 1997, ministrul Andrei Marga îmi comunică, la o Conferinţă 

a Rectorilor, decizia Ministerului Educaţiei Naţionale de înfiinţare a Facultăţii de 

Management Agricol la universitatea noastră. 

În acest fel, de la 1 octombrie 1997, în urmă cu 25 de ani, universitatea noastră 

dobândeşte a şasea facultate, ajungând, din acest punct de vedere, ca de altfel şi din altele, 

pe primul loc între universităţile agronomice din România. 

 

 

DORINŢE VECHI ÎMPLINITE: SILVICULTURĂ ŞI PISCICULTURĂ LA TIMIŞOARA 

 

Am avut în vedere, funcţie de direcţiile de evoluţie a domeniilor şi specializărilor 

sistemului agroalimentar din spaţiul rural al ţărilor vizitate, pentru început, într-o primă etapă, 
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următoarele domenii şi specializări noi: Inginerie genetică şi biotehnologii, Ingineria mediului şi 

Economia şi dezvoltarea rurală. Mă gândisem şi la Silvicultură (sau Inginerie forestieră, 

denumire întâlnită în Germania la Universitatea din Freiburg), dar propunerea mea, discutată, pe 

rând, cu directorii Direcţiilor silvice judeţene, ing. Balintoni, la Timiş, ing. Chisăliţă, la Caraş-

Severin şi ing. Pârvu, la Arad, nu a avut nici un fel de rezonanţă. Oameni mai în vârstă, tributari 

concepţiilor nonconcurenţiale şi noncompetitive, nu au considerat necesară înfiinţarea unei 

specializări de Inginerie forestieră la Timişoara. Pe deasupra, formaţi la Facultatea de 

Silvicultură din Braşov, nu găseau că este bine să mai apară şi alte facultăţi (deşi la Suceava era 

în curs de înfiinţare). Toate argumentele mele, care vizau o inginerie forestieră care să pună 

accent pe economia forestieră, respectiv pe exploatarea raţională şi prelucrarea complexă 

(internă) a materialului lemnos, producătoare de valoare adăugată în România, precum şi pe 

înfiinţarea (refacerea) de perdele forestiere în Câmpia Banatului şi de noi păduri pe terenurile 

improprii altor destinaţii, nu au avut succes. Aveam nevoie la Ministerul Învăţământului de 

acceptul scris al direcțiilor silvice județene, de solicitarea mediului economic, pentru a justifica 

necesitatea înfiinţării unor noi specializări, la acea dată nefiind promulgată legea acreditării 

universitare (academice). 

În cadrul Senatului universitar, părerile au fost împărţite. Cel cu care discutasem îndelung 

diversificarea, extinderea şi compatibilizarea europeană a universităţii noastre, profesorul Mircea 

Goian, decanul Facultăţii de Agronomie, a fost un susţinător competent şi fervent al ideii. O 

parte din colegi au înţeles şi susţinut proiectul, dar au fost şi colegi care vedeau în acesta un fel 

de subminare a specializărilor clasice şi, în mod deosebit, o posibilă atragere a candidaţilor spre 

noile specializări în detrimentul celor existente.  

În anul 2002, vom întocmi şi înainta către Ministerul Educaţiei şi Cercetării dosare de 

autorizare provizorie pentru trei specializări noi: Silvicultura, în cadrul Facultăţii de 

Horticultură; Protecţia plantelor, la Facultatea de Agricultură, şi Inginerie şi management în 

alimentaţie publică şi agroturism (IMAPA), la Facultatea de Management Agricol. Toate trei 

specializările, în urma vizitelor întreprinse de comisiile CNEAA, au fost autorizate.  

Pentru specializarea de Silvicultură, preşedintele comisiei de vizită, prof.univ.dr. 

Gheorghiţă Ionaşcu, decanul facultăţii de Silvicultură de la Universitatea „Transilvania” din 

Braşov, precum şi membrii comisiei de acreditare, au condiţionat autorizarea temporară a 

specializării pe lângă Facultatea de Horticultură, dar având în vedere caracterul forestier al 

specializării, de desprinderea de aceasta, când va avea număr de studenţi, ca facultate de sine 

stătătoare. Discuţiile care le-am avut atunci cu mai mulţi specialişti silvicultori au condus la 

ideea extinderii specializării de silvicultură către un domeniu de specialitate mai complex şi 

anume Economia forestieră, care să cuprindă, pe lângă Silvicultură, încă două specializări noi, 

şi anume: Exploatări forestiere şi Tehnologia prelucrării lemnului. Aveam în vedere 

pregătirea de specialişti în domenii care să abordeze pădurea dintr-o perspectivă integrată, 

înlăturându-se practica păguboasă de azi prin care agenţii economici de exploatare taie pe 

apucate şi exportă mai ales lemn brut. Puneam problema multiplicării valorii lemnului pe picior, 

prin acumulare de valoare adăugată brută în România şi nu în alte ţări, aşa cum se întâmplă, din 

păcate, acum. 
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Începând cu anul universitar 2002/2003 am deschis, pentru prima dată pe meleagurile 

Banatului, la Timişoara, cursurile specializării universitare de Silvicultură. Am adresat, 

studenţilor silvicultori şi dascălilor lor, la început de an universitar, un călduros bun venit la 

universitatea noastră, în următorul discurs de deschidere a anului universitar: 

De fapt, această premieră este aşteptată de multă vreme la Timişoara, fiind îndelung 

pregătită în decursul vremii. Ca argumente ale oportunităţii învăţământului silvic în Banat, 

amintim faptul că în Timişoara, la Pădurea verde, funcţionează de peste un secol cel mai vechi 

şi, adăugăm noi, cel mai performant liceu silvic din România; aici s-a extins cercetarea 

ştiinţifică în domeniu, parcul dendrologic de la Bazoş fiind un argument viu în acest sens. In 

expunerea de motive a intelectualilor bănăţeni, având în frunte pe Sever Bocu şi pe ilustrul 

nostru profesor de la agronomie, Mihai Lazăr, cu privire la necesitatea înfiinţării unei 

universităţi la Timişoara, după Marea Unire, în perioada interbelică, era prevăzută şi 

specializarea de silvicultură. După Revoluţie, încă din anii 1990-1991, am încercat cu asiduitate 

să determinăm autorităţile regiunii (care, în treacăt fie vorba, câţiva ani buni au rămas 

insensibile la efortul nostru) despre oportunitatea deschiderii învăţământului superior de 

silvicultură la Timişoara, având ca principale argumente faptul că în Regiunea V - Vest, zonă pe 

care o deservim, care cuprinde judeţele Arad, Timiş, Caraş-Severin şi Hunedoara, suprafaţa de 

pădure este 1 043,5 mii ha, reprezentând 32,5% din fondul funciar al zonei şi 15,6% din pădurile 

României, precum şi cererea mare a absolvenţilor de licee silvice (şi nu numai) de a avea aici o 

specializare universitară de silvicultură. La toate acestea, dacă mai adăugăm tradiţia îndelungată 

în îngrijirea şi exploatarea pădurilor şi amenajarea teritoriului silvic, exemplare, din acest punct 

de vedere fiind societatea anonimă UDR din Reşiţa, comunitatea de avere şi pădurile 

composesorale grănicereşti din judeţele Caraş şi Severin, avem imaginea completă a pledoariei 

noastre.  

Trecând peste toate acestea, important este acum să definim, de fapt, ce dorim să facem 

în noua şcoală de silvicultură de la Universitatea de Ştiinţe Agricole şi Medicină Veterinară a 

Banatului de la Timişoara.  

Dorim să edificăm, din toate punctele de vedere, în universitatea noastră, un învăţământ 

silvic de înaltă calitate şi competenţă, axat pe funcţiile pădurii de dezvoltare durabilă a 

spaţiului rural, de conservare şi protecţie a mediului înconjurător, de exploatare raţională a 

resurselor economice ale pădurii, de silvoturism şi peisagistică. Parafrazându-l pe Lucian 

Blaga, putem afirma că pădurea este tinda lui Dumnezeu către cer, că pădurea este acoperişul 

verde al ţării şi scutul său în calea multor intemperii. Trecând peste romantismul şi uneori 

dramatismul multor scrieri ale poeţilor noştri, amintindu-l aici, cu acest prilej, doar pe marele 

nostru poet, M. Eminescu, care în „Muşatin şi codrul” scria: „Tu să ştii, iubite frate că nu-s 

codru, ci cetate” sau „Din Boian la Vatra Dornii, am umplut omida cornii” trebuie să privim cu 

luciditate şi înaltă responsabilitate legătura, corelaţia sfântă între pădure şi mediul 

înconjurător. 

Am constatat, nu de puţine ori, în decursul istoriei, mai cu seamă în ultimul secol, dar şi 

în prezent, că proverbul „codrul este frate cu românul” a rămas, din păcate, adevărat doar 

pentru perioada năvălirilor barbare. De un secol şi mai bine, mai degrabă, putem afirma că 

românul este frate vitreg cu codrul. 
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Cred că în acest domeniu noul concept de silvicultură trebuie să fie dominant în 

universitatea noastră. Codul silvic al României, legiferat în anul 1996, sub preşedinţia mea a 

Comisiei de agricultură şi silvicultură din Senatul României, reprezintă un cadru legislativ 

modern şi cuprinzător, de factură europeană şi cu importante conotaţii tradiţionale româneşti în 

domeniul silviculturii. Ca element de maximă importanţă pentru viitor îl constituie extinderea 

suprafeţelor de păduri, atât pe terenurile existente la această oră cât şi pe terenurile 

disponibilizate, în timp, de la agricultură. 

În condiţiile actuale, când ponderea proprietăţii private asupra pădurilor este în 

creştere, prin repararea unor grave fărădelegi a guvernării comuniste, este necesar ca 

silvicultorii, în primul rând, să înţeleagă că între regimul proprietăţii şi sistemul silvic de 

exploatare a pădurilor trebuie să existe o legătură directă. Este necesar, de asemenea, să 

înţelegem că avem nevoie de o nouă conştiinţă forestieră care înseamnă, de fapt, că indiferent 

de natura proprietăţii, îngrijirea şi exploatarea ei trebuie făcută în regim silvic. Este un 

imperativ al formării noii generaţii de specialişti silvici. 

Extinderea pădurilor pentru România este o prioritate a reconstrucţiei ecologice în multe 

zone ale ţării. Tăierile nemiloase din perioada comunistă şi exploatarea a pădurilor în zonele 

cele mai accesibile, după decembrie 1989, au repercursiuni negative asupra echilibrului 

ecologic şi stării pădurilor. In perioada 1950-1990, din raţiuni de geometrizare a parcelelor şi 

solelor agricole şi de “redare” în circuitul agricol al unor pâlcuri de pădure şi perdele de 

protecţie s-au făcut tăieri neraţionale în zona de şes. La noi, spre deosebire de alte ţări, în 

zonele de câmpie există spaţii întinse de 100-200 km fără nici un petec de pădure. De asemenea, 

sunt multe zone colinare (Podişul Transilvaniei şi al Moldovei) fără nici un fel de acoperire cu 

păduri. In câmpie, defrişarea excesivă a determinat aridizarea şi, pe alocuri, chiar deşertizarea, 

iar, în zonele de deal, eroziunea masivă a solului, alunecări grave de terenuri şi inundaţii 

catastrofale provocate de râuri şi pâraie a căror bazine hidrografice sunt complet despădurite. 

In continuare, pentru aceste zone, reîmpădurirea se impune cu acuitate din considerente 

de reechilibrare ecologică. In condiţiile noii proprietăţi funciare, împădurirea trebuie făcută 

prin programe de lungă durată şi cu efecte economice benefice pentru proprietari. Proiectele de 

împădurire şi de plantare a perdelelor de protecţie şi de pădure au arie de cuprindere la nivelul 

comunităţilor locale sau regionale (zonale). Contribuţia la reechilibrarea ecologică a zonelor 

rurale trebuie plătită de toţi beneficiarii ei, adică de comunităţile locale sau regionale, iar, în 

cazul unor lucrări de mai mare anvergură, prin intermediul bugetului de stat. 

Evocând contextul european al înţelegerii rolului silviculturii, prevăzut în Carta 

europeană a spaţiului rural, adoptată la Strassbourg în 1966, cităm:” Este imposibil să evaluăm 

corect importanţa silviculturii, ca sector al economiei, atât timp cât privim doar contribuţia ei 

actuală la produsul naţional sau partea de populaţie activă pe care o foloseşte. Ar trebui, 

dimpotrivă, să analizăm în toată întinderea funcţiilor ei de aprovizionare cu materii prime şi de 

menţinere a echilibrului ecologic şi să apreciem în special importanţa ei benefică pentru 

ansamblul societăţii”. 

Pornind de la a aceste considerente, în şcoala nouă de silvicultură de la Timişoara, 

trebuie să dăm o nouă dimensiune, o nouă înţelegere economiei forestiere. Această bogăţie 
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inestimabilă – pădurea – trebuie exploatată raţional, iar produsului său principal – lemnul – să-

i amplificăm valoarea. 

Procesul de adăugare a valorii noi peste lemnul – materie primă constituie cea dintâi 

obligaţie a noastră ca naţiune şi a celor care se ocupă de exploatarea şi prelucrarea lemnului, 

adică, a Dumneavoastră, viitori specialişti în economia forestieră. 

Dorim ca în viitor, pe lângă specializarea de Silvicultură, să deschidem şi cursurile 

specializării de Prelucrarea lemnului. De asemenea, avem în intenţie extinderea ciclurilor 

universitare pentru masterat şi doctorat în specializările de Economie forestieră, ca sinteză a 

ceea ce reprezintă Silvicultura şi prelucrarea lemnului. 

Având în vedere aceste argumente şi multe altele pe care nu le-am prezentat din motive 

de spaţiu, suntem îndreptăţiţi să afirmăm că şcoala superioară de silvicultură de la 

Universitatea noastră îşi deschide porţile sub cele mai bune auspicii. Este, cred, momentul să 

mulţumim tuturor celor care, într-un fel sau altul, au contribuit la începutul de azi: Ministrul 

Educaţiei şi Cercetării, Consiliul Naţional de Evaluare şi Acreditare Academică, autorităţilor 

silvice centrale şi din zona noastră pentru înţelegere şi susţinere. De asemenea, este de datoria 

noastră să solicităm, şi în continuare grijă şi colaborare, pentru edificarea bazei materiale şi 

formarea corpului didactic atât de necesare. Unui produs de învăţământ performant. Ne gândim 

la colaborarea cu liceul silvic Timişoara, cu Institutul de Cercetări Silvice – Centrul Timişoarei 

şi Caransebeş, cu ocoalele silvice din zonă precum şi cu administraţiile silvice judeţene. Avem 

nevoie de spaţii didactice, parcul dendrologic de la Bazoş fiind, în acest sens, de mare interes 

pentru noi. 

Recunoscând înalta valoare universitară şi ştiinţifică a colegilor de la Facultatea de 

Silvicultură a Universităţii “Transilvania” din Braşov şi de la facultatea similară a Universităţii 

“Ştefan cel Mare” din Suceava, sprijinul lor ne va fi de un real folos pentru formarea şi 

dezvoltarea celei mai tinere specializări universitare de silvicultură din România. 

Am început, de asemenea, demersurile pentru colaborarea cu facultăţile de silvicultură 

de la Universitatea din Freiburg-Baden Württemberg şi de la Universitatea Tehnică din 

München-Bavaria, Germania.  

Având în vedere toate acestea, sper că, în scurtă vreme, şcoala superioară de silvicultură 

de la Timişoara se va afirma prin înaltă ţinută academică, prin contribuţia sa la cercetarea 

ştiinţifică în domeniul forestier. 

Cu privire la modul în care vom reuşi să ne impunem în context naţional şi internaţional, 

în domeniul silviculturii, aceasta va depinde de noi şi numai de noi, profesori şi studenţi. 

Să fie de bun augur începutul şi un continuu şi inteligent travaliu spre izbândă!” (Acad. 

Păun Ion Otiman, Discurs de deschidere a anului universitar, 1 octombrie 2002) 

Referitor la specializarea Piscicultură trebuie să mă refer şi la punctul de vedere al 

facultăţii de profil de la Universitatea „Dunărea de Jos” din Galaţi. Din anul 2003, după 

difuzarea de către Ministerul Educaţiei şi Cercetării a nomenclatorului de domenii şi specializări, 

gama europeană de specializări care cuprinde acvacultura, pescuitul, piscicultura şi 

managementul pescăriilor, la noi s-a redus doar la piscicultură. Colegii de la Galaţi mi-au 
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cerut o întrevedere pe această temă la Comisia de învăţământ a Senatului României, remiţându-

mi, totodată, şi o bogată documentaţie în domeniu. 

În sinteză, solicitau extinderea specializării de Piscicultură din nomenclator la Pescuit, 

acvacultură şi piscicultură sau numai Pescuit şi acvacultură, deoarece, în concepţia lor, 

acestea cuprind şi piscicultura. Întâlnirea a avut loc în Codrii Vlăsiei, la casa de protocol a 

Asociaţiei Vânătorilor şi Pescarilor, în prezenţa preşedintelui Academiei de Ştiinţe Agricole şi 

Silvice „Gheorghe Ionescu-Sişeşti”, acad. Cristian Hera. 

Am reţinut toate argumentele lor, şi după o discuţie cu doamna ministru Ecaterina 

Andronescu şi secretarul de stat Mircea Radu Damian, s-a revenit la formula convenită cu colegii 

de la Universitatea „Dunărea de Jos” din Galaţi. 

Specializarea Inginerie şi management în alimentaţie publică şi agroturism, deosebit 

de căutată la alte universităţi, a apărut ca o cerinţă a pregătirii specialiştilor într-un domeniu care 

se aşteaptă a fi în expansiune: agroturismul, cu toate avantajele sale. Oferta naturală excepţională 

a spaţiului rural, peisajul deosebit de atrăgător, bogăţia folclorului şi etnografia sunt premise 

favorabile dezvoltării agroturismului şi în Banat. Dar, pe lângă toate acestea, mai avem nevoie de 

specialişti în agroturism. Atât turiştii străini, dar şi români, apreciază deschis: păcat de oferta 

naturală, de resursele peisagistice, de cadrul montaniard, pentru că nu ştiţi să le exploataţi! 

Aceasta a fost ideea care a stat la baza specializării Inginerie şi management în alimentaţie 

publică şi agroturism: pregătirea specialiştilor care să potenţeze potenţialul natural al 

agroturismului pentru a deveni o componentă importantă pentru economia rurală românească. 

În fine, ultima specializare pe care am promovat-o în anul 2004 la propunerea Facultăţii 

de Agricultură, în colaborare cu catedra de Mecanizare, a fost Maşini şi instalaţii pentru 

agricultură şi industria alimentară. Desfiinţarea facultăţii de mecanică agricolă (sau de 

mecanizare a agriculturii) la Politehnică sau transformarea lor în specializări ale facultăţilor de 

mecanică au determinat, practic, dispariţia sau diminuarea drastică a acestei specializări atât de 

necesare pentru agricultură. 

Cu această specializare, universitatea noastră va deveni, în anul 2004 – anul încheierii 

mandatului meu de rector al Universității, cea mai complexă din ţară, având în structura 

sa domeniile: inginerie agricolă, inginerie economică, inginerie alimentară şi medicină 

veterinară şi 19 specializări, din care 16 apărute, rând pe rând, în cei aproape 15 ani.  

 

DE LA INTITUTUL AGRONOMIC (1954) ...  

LA UNIVERSITATEA DE ȘTIINȚE ALE VIEȚII (2022) 

 

Plecând de la complexitatea și diversitatea la care a ajuns structura universității în cei 15 

ani de rectorat, am reflectat și la reforma structurală a acesteia. Pentru a concretiza gândurile şi 

ideile mele de reformare a universităţilor noastre, din anul dinaintea predării mandatului de 

rector, voi prezenta, în continuare, câteva puncte de vedere personale cu privire la adaptarea 

structurii şi denumirii universităţilor la dinamica economică şi socială din spaţiul rural. Trebuie să 

observăm faptul că agricultura, ca ramură a economiei rurale actuale, s-a diversificat, s-a 
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amplificat şi s-a integrat în sistemul agroalimentar, asimilând şi utilizând, totodată, din ce în ce 

mai multe specializări ştiinţifice şi profesionale conexe din avalul şi amontele sistemului. Cu alte 

cuvinte, complexitatea sistemului a crescut imens, iar universitatea nu poate să rămână 

încremenită în conceptele şi structurile secolului al XX-lea. 

Acesta este motivul care m-a determinat, în anul 2004, cu prilejul alegerilor universitare, 

să propun în Programul de management al Universităţii de Ştiinţe Agricole a Banatului din 

Timişoara, pentru mandatul 2004–2008, următoarea structură şi denumire a acesteia (figura 1). 

Am optat, după cum se vede, pentru două mari domenii ale universităţii – Ştiinţele vieţii şi 

Ingineria agronomică, iar universitatea să primească titlul: UNIVERSITATEA  DE  ŞTIINŢE  

ALE VIEŢII  ŞI  INGINERIE  AGRONOMICĂ. În decembrie 2004, încheindu-mi-se, după 15 

ani, mandatul de rector, succesorii mei nu au achiesat la programul de management propus de 

mine, dar nici nu au venit, după bunul obicei românesc, cu altceva în loc. 

Acum, după mai mulţi ani de analiză a schimbărilor structurale şi de denumire a unor 

universităţi agronomice europene, inclusiv cea de la Viena, după îndelungate reflecţii, consider, 

ca părere personală, că denumirea cea mai adecvată pentru universităţile noastre este: 

„UNIVERSITATEA  DE  ŞTIINŢE  ALE VIEŢII  ŞI  BIOINGINERIE”, a cărei structură o 

prezint în figura 2.  

Spre deosebire de numele Universităţii Boku de la Viena, devenită între timp 

UNIVERSITATEA  DE  RESURSE  NATURALE  ŞI  ŞTIINŢELE  VIEŢII, am considerat 

că denumirea dată de mine este mai apropiată de filosofia şi structura sistemului agroalimentar şi 

al economiei rurale pe care le deserveşte, argumentaţiile fiind următoarele: 

– de ce „ştiinţe ale vieţii” şi nu „ştiinţele vieţii”? Pentru că forma articulată presupune 

totalitatea ştiinţelor vieţii, structură pe care nu o regăsim în universităţile noastre; 

– de ce nu am adoptat în denumire sintagma „de resurse naturale”? În parte din acelaşi 

motiv: curricula şi cercetarea ştiinţifică agroalimentară nu se ocupă de toate resursele naturale. În 

plus, mult mai consistentă este argumentaţia legată de faptul că o resursă naturală este forma 

stocabilă a unui factor de producţie care este studiat şi cercetat în celelalte structuri; 

– de ce „bioinginerie”? Pentru că, de fapt, toate specializările noastre inginereşti 

(agricultura, horticultura, zootehnia, silvicultura, tehnologia agroalimentară etc.) sunt aplicaţii 

inginereşti în medii biologice având ca principali factori de producţie plantele, animalele, 

microorganismele, iar absolvenţii noştri practică ingineria aplicată pe domenii biologice. 

Este meritul actualei conduceri a Universității, a domnului rector prof.dr. Cosmin 

Popescu că au reușit să împlinească acest deziderat de reformă al universității noastre: 

UNIVERSITATEA DE ȘTIINȚE ALE VIEȚII ”REGELE MIHAI I AL ROMÂNIEI”. 
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UNIVERSITATEA  DE  ŞTIINŢE  AGRICOLE  ŞI  MEDICINĂ VETERINARĂ 

A  BANATULUI  DIN  TIMIŞOARA 

– PROIECT – 

 

 

Figura 1 

Sursa: P.I. Otiman – Agronomia Banatica – La răspântie de drumuri şi vremuri 

1989–2005 – Evocările şi reflecţiile unui rector, Editura Mirton, 2005 

Program de management 2004–2008 
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UNIVERSITATEA  DE  ŞTIINŢE  ALE  VIEŢII  ŞI  BIOINGINERIE 

– PROIECT – 

 

 

Figura 2 
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TOAMNA ÎN CULTURA MARE 

Lucrările agricole din cultura mare în această toamnă. 

 

După un an dificil pentru 

agricultori cu fenomene meteorologice 

care au influențat negativ recoltele 

agricole, ne găsim în pragul unei 

toamne cu început climatic favorabil 

înființării culturilor de toamnă. 

Problemele mari acum sunt 

prețurile exagerat de mari la 

îngrășăminte, pesticide, carburanți, 

sămânță și în general la tot ceea ce 

reprezintă imputuri în tehnologie. 

În plus unele reglementări, mai bine zis unele hotărâri obligatorii luate de conducerea UE 

sunt greu de urmat, deoarece după calculele făcute de economiștii din agricultură aplicarea lor ar 

conduce din start la reducerea recoltelor din anul viitor cu 25%. 

Nu se poate realiza o tehnologie pentru obținerea unor recolte motivate economic, fără a 

se ține cont de particularitățile din fiecare țară, referitoare la gradul de infestare cu boli, dăunători 

și buruieni, când trebuie să reduci consumul de pesticide cu 15% iar cantitatea de îngrășăminte 

chimice cu 50%. La aceasta se adaugă prevederile planului de înverzire, care impune fermierilor 

ca o parte din suprafață să nu mai fie cultivată.  

La sfârșitul lunii august și prima jumătate a lunii septembrie s-a semănat o mare suprafață 

cu rapiță pentru ulei, care în prezent este bine răsărită și are rozeta de frunze formată. Acest fapt 

se datorește precipitațiilor căzute la începutul toamnei, fapt care a permis efectuarea lucrărilor 

solului și pregătirea patului germinativ să fie efectuate în bune condiții. O problemă privind 

cultura de rapiță este asigurarea necesarului de hrană, în condițiile în care suprafețele fertilizate 

cu îngrășăminte organice și verzi este redus. Rapița este o mare consumatoare de elemente 

nutritive ( pentru fiecare tonă de semințe rapița consumă 50-60 kg N, 25-30 kg P2O5 și 35-80 kg 

K2O). Deci având consumul specific, cunoscând potențialul de fertilitate naturală din analizele 



28 

 

 

agrochimice efectuate și luând în considerare constelația de factori care influențează nivelul 

dozelor necesare, vă puteți calcula necesarul de îngrășăminte și veți vedea că depășește de câteva 

ori dozele admise de UE, pentru a putea obține o recoltă de 3 – 5 to/ha. 

La cerealele de toamnă problemele care privesc tehnologia semănatului sunt în general 

cunoscute. Reamintesc faptul că toată tehnologia trebuie corelată cu particularitățile soiului 

cultivat. Nu uitați că cele mai bune rezultate și cele mai sigure se obțin cu soiurile autohtone, 

recomandate pentru fiecare zonă. Multă atenție la densitatea de semănat care în prezent, în 

funcție de soi, zonă și nivelul tehnologic variază în limitele de la 300 – 400 b.g./m
2
 până la 600-

700 b.g./m
2
. Limitele inferioare ale densității se referă la soiurile de tip Premium, care au 

capacitate mare de înfrățire, dar necesită o tehnologie la nivelul cerințelor pentru a da recolte 

foarte mari, cu conținut de proteină de 16%. 

Calculați cu atenție cantitatea de sămânță ce revine la hectar în funcție de puritatea fizică, 

germinația, MMB corectată în funcție de gradul de pregătire a patului germinativ, perioada în 

care se execută semănatul. 

Pentru cerealele de toamnă fertilizarea este hotărâtoare pentru obținerea unor recolte 

motivate economic și de calitate. Calcularea dozelor de îngrășăminte se face în funcție de 

producția planificată, cartarea agrochimică a solului, soiul cultivat și a tuturor elementelor 

cunoscute la stabilirea acestora. 

În condițiile actuale dozele de îngrășăminte care se vor aplica sunt însă în funcție de   

posibilitățile de aprovizionare din fiecare fermă. 

Gradul de dotare tehnică actual permite încadrarea în epoca optimă, astfel ca cerealele de 

toamnă să aibă la intrarea în iarnă 3 – 5 frunze și 1-2 frați. 

O atenție deosebită trebuie acordată problemelor fitosanitare ale culturilor semănate în 

această toamnă. Aceasta cu atât mai mult cu cât pot urma perioade ploiase urmate de episoade de 

câteva zile cu temperaturi în jur de 10-15 °C caz în care în general trebuie făcută o evaluare a 

stării fitosanitare a culturilor care se pregătesc de intrare în iarnă. În general la cerealele păioase 

trebuie să fie atenți fermierii la un eventual atac de pălire parazitară a frunzelor (Septoria sp.) sau 

de făinare (Erysiphe graminis). La rapiță ar putea fi un atac precoce de alternarioză (Alternaria 

brassicae) dar oricum nu ar trebui să fie mari probleme pentru că vara a fost una relativ 

secetoasă iar agenții patogeni, bacteriile și ciuupercile fitopatogene nu au avut posibilitatea să 

dezvolte un număr mare de forme de rezistență și diseminare.  
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Prima condiție o reprezintă depistarea la timp în fază inițială a bolilor și dăunătorilor. 

Combaterea acestora se va efectua numai când s-a atins pragul de dăunare (PED-ul) și numai cu 

substanțe admise în Codexul produselor de protecția plantelor omologate pentru utilizare în 

România. 

În lunile septembrie și octombrie prioritare sunt lucrările de recoltare a culturilor 

semănate în primăvară. 

Floarea soarelui. În acest an recoltele care se întrevăd, chiar și în condițiile climatice mai 

bune față de cele din alte zone ale țării unde cultura a fost mai afectată de secetă sunt modeste, 

deoarece temperaturile ridicate și deficitul de apă au mărit procentul de semințe seci și au redus 

conținutul de ulei. 

La porumb, din aceleași considerente randamentul de boabe este mai mic la hibrizii din 

toate grupele de precocitate și MMB este mai scăzut, în procente variabile în funcție de 

microzonă. 

La soia recoltele au fost afectate de temperaturile ridicate și  secetă survenite în special în 

perioada de îmbobocire-înflorire și de formare a boabelor, condiții în care o parte din fluor iau  

avortat iar păstăile formate au boabe puține și cu MMB redus. 

În ultima lună a toamnei (noiembrie), prioritare sunt lucrările solului pentru culturile de 

primăvară, corectarea pe cât posibil a fenomenelor de eroziune provocate de precipitațiile 

abundente din unele zone și de tasare a solului. 

Acolo unde situația permite se va efectua afânarea solului fără întoarcerea brazdei, fapt 

care are multiple avantaje începând cu consumul redus de carburanți și de îmbunătățire a 

însușirilor fizice, chimice și microbiologice. 

În solele cu grad foarte ridicat de infestare cu dăunători și boli cât și în zonele cu 

permeabilitate foarte scăzută, se impune efectuarea de arături adânci pentru încorporarea 

vegetației existente și a aduce la suprafață dăunătorii din sol care vor fi distruși de îngheț. 

Acolo unde este posibil, prin gradul de dotare al fermei și în condiții climatice favorabile, 

scarificarea este o lucrare care va asigura importante sporuri de recolte în anul viitor. 

Valorificați eficient fiecare zi de lucru, aplicați amendamente cu calciu pe solurile acide 

și îngrășăminte cu fosfor și potasiu pentru culturile de primăvară. 

Prof.dr.ing. Gheorghe DAVID                                   Prof.dr.ing. Adrian  BORCEAN 
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Terroir-ul, strugurii și vinul 

 
Eleonora Nistor, Alina Dobrei, Emil Târziu, Alin Dobrei 

(Universitatea de Științele Vieții „Regele Mihai I” din Timișoara) 

 

„A face un vin bun este o abilitate, a face vin deosebit este o artă”(Robert Mondavi)  

 

Înțelegând procesele implicate în producerea vinului, se poate identifica un vin deosebit pe 

baza gustului și aromelor. Pentru a obține un vin special, este nevoie de struguri de foarte bună 

calitate, de o vinificație excelentă și de o artă a învechirii.  

Există un factor ”x” nedefinibil pentru a obține un vin deosebit care este greu de cuantificat 

într-o manieră științifică. Arta producerii și învechirii vinului este, de asemenea, o alegere foarte 

personală care se rezumă la priceperea vinificatorului și ochiul privitorului. Vinificatorii, ca și 

artiștii, urmează ideologii diferite și aceste competențe de bază sunt într-adevăr reflectate în vin. 

Dintre procesele implicate în cultivarea strugurilor, există în esență doi factori importanți 

de luat în considerare:  

Terroir-ul, care este în esență, influența mamei natură asupra calității strugurilor și include 

clima, solurile și alte aspecte legate de mediu.  

Terroir este derivat din latinescul „terra” sau „territorium” și prima sa definiție modernă 

apare ca „o întindere de teren limitată de capacitatea sa agricolă”. Din punct de vedere istoric, 

utilizarea terroir-ului ca aspect definitoriu al peisajelor a apărut din tradiția producției de vin a 

călugărilor cistercieni din Burgundia, dar termenul a fost, de asemenea, acceptat pe scară largă 

de francezi ca și concept de producție agricolă tradițională specifică (vin, brânză, paté, etc). 

Viticultorii din Burgundia au folosit conceptul și pentru a-și comercializa vinul, pentru a 

promova turismul, a afirma tradițiile regionale și pentru a obține avantaje față de alte regiuni, 

fiind considerat un mecanism de protecție economică.  

De-a lungul timpului, idealurile franceze întruchipate în terroir au condus în cele din urmă 

la sistemul ”Appellation d’Origine Contrôlée” (AOC = DOC) în 1935 – un sistem francez de 

certificare care este folosit pentru a delimita legal regiunile geografice și a reglementa produsele 

agricole (produits du terroir). 

În timp ce componentele naturale ale terroir-ului cuprind vremea/clima, geologia, solul și 

interacțiunile dintre acestea, percepțiile generale despre terroir indică adesea „pământul” sau 

„solul”, o formă de „identitate geografică”, „un loc”. În viticultura și producția de vin, clima este, 

fără îndoială, cel mai critic aspect în maturarea boabelor pentru a obține caracteristici optime, 

pentru a produce un anumit stil de vin.  

Pentru consumatorii de vin, diferențele cel mai ușor de identificat în stilul de vin sunt 

asociate cu clima; de exemplu, caracteristicile generale ale vinurilor dintr-un climat rece față de 

cele dintr-un climat cald. Soiurile care se potrivesc cel mai bine unui climat rece tind să producă 

vinuri care sunt mai subtile, cu alcool mai scăzut, aciditate crocantă, mai puțin corpolente și 

arome de fructe de obicei intense, în timp ce, vinurile produse în regiuni cu climă caldă tind să 

fie vinuri mai corpolente, mai îndrăznețe, cu un conținut în  alcool mai mare, aciditate moale, cu 

arome fructate mai intense sau luxuriante.  
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Managementul viei, implică alegerile pe care le fac viticultorii pentru a facilita cultivarea 

strugurilor pe parcursul unui an (adică tăierea, irigarea, aplicarea îngrășămintelor, tratarea la 

sol/foliar, managementul dăunătorilor, momentul recoltării, etc.). 

Cuvântul „terroir” poate însemna multe lucruri pentru experții în vinuri, așa că, se poate 

defini mai simplu făcându-se referire la clima, solul și flora unei regiuni.  

Se discută mult despre sol și climă atunci când vine vorba despre vin, dar există o a treia 

componentă, care abia în ultima vreme este mai mult legată de cultivarea strugurilor, și anume 

flora, care include toate plantele/ciupercile, copacii, ierburi și flori, până la microbi precum 

drojdiile și bacteriile dintr-o anumită zonă.  

Clima nu include doar ceea ce se întâmplă cu vremea la scară regională, ci se referă și la 

mici diferențe de la o podgorie la alta, la nivel de macroclimat, mezoclimat și microclimat. 

 

Macroclimatul  
Diferitele soiuri de 

struguri sunt potrivite pentru 

anumite macroclimate. Un 

macroclimat se caracterizează 

printr-o anumită temperatură 

medie și iradiere solară în 

timpul sezonului de vegetație.  

Unele soiuri de struguri sunt 

mai potrivite pentru anumite 

climate (de exemplu, Pinot Gris 

într-un climat rece sau 

Sangiovese într-un climat cald).  

Vița de vie este cultivată 

în regiuni de pe tot globul, unde 

temperaturile în timpul 

sezonului de vegetație sunt în 

medie de 13-22°C. Aceste 

limite de temperatură se găsesc 

mai ales în regiunile cu climat 

temperat. Cu toate acestea, 

folosirea latitudinii pentru a 

compara climatul propice 

viticulturii și producției de vin, 

este adesea improprie sau pur și 

simplu greșit înțeleasă.  

Se poate spune că „ne 

aflăm pe aceeași latitudine cu 

Bordeaux și prin urmare, putem 

cultiva aceleași soiuri și putem  

 

produce aceeași calitate și stil de vin ca în regiunea Bordeaux.” Însă, clima din regiunea 

Bordeaux este mai umedă, cu mai multe precipitații în timpul sezonului de vegetație, cu 

Maturarea strugurilor funcție de climat  

(vegetație, emisfera nordică Aprilie – Octombrie; emisfera 

sudică Octombrie –Aprilie)  
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temperaturi relativ scăzute în timpul zilei și temperaturi ridicate pe timp de noapte din cauza 

umidității mai ridicate. Ca urmare la aceeași latitudine, strugurii și vinurile sunt total diferite.  

Mezoclimatul 

Mezoclimatul se referă la diferențele climatice dintr-o regiune sau locația podgoriei, cum 

ar fi distanța până la un râu (unde poate fi mai rece și ceață dimineața) sau amplasamentul unei 

podgorii pe o pantă cu înclinare mare, unde circulația curenților de aer și umiditatea sunt diferite. 

Microclimatul este prezent și la nivelul butucului viței de vie, care poate avea o parte umbrită în 

anumite perioade ale zilei sau este expus neuniform unor curenți de aer. 

Solul 

Pentru a obține vinuri de calitate, trebuie să se țină seama de drenajul solului, de pH, de 

adâncimea și temperatura solului.  

Cele mai bune vinuri roșii, mai structurate și pretabile la învechire se obțin din struguri 

cultivați pe soluri predominant argiloase (Rioja, Pomerol, Napa Valley, Paso Robles, Toscana, 

Coonawarra, Burgundia). 

Vinurile aromate cele mai apreciate (cum ar fi Riesling german și Beaujolais) se obțin din 

struguri cultivați pe soluri 

nisipoase/stâncoase. Complexitatea 

solurilor = complexitatea vinului. Când 

sunt gestionate corespunzător, 

podgoriile cu diverse tipuri de sol tind 

să producă vinuri cu mai complexe.  

Pe solurile puțin adânci 

(podgoriile pe pante) vița de vie 

consumă  pe parcursul sezonului de 

vegetație mai multă energie pentru 

dezvoltarea strugurilor și mai puțină 

pentru masa foliară  

Reducerea energiei cheltuite 

pentru dezvoltarea aparatului foliar 

imprimă vinurilor un caracter mai puțin 

erbaceu. Cu toate că unele note ierboase 

adaugă vinurilor complexitate, multe 

dintre cele mai bune vinuri se obțin din 

struguri cultivați pe soluri mai puțin 

fertile.  

Recoltarea 

Maturitatea strugurilor presupune mai mult decât acumularea de zaharuri. Este important 

ca nivelul de zahăr să fie suficient de ridicat pentru recoltare, dar trebuie ținut seama și de 

maturitatea fenolică. Maturitatea fenolică se referă la starea taninului din semințele (catechină) și 

pielița  (epicatechina) strugurilor. Strugurii cu semințe și pieliță mai puțin coapte produc vinuri 

cu mai multă astringență și mai amărui.  

Unele soiuri de struguri au tanin mai scăzut în mod natural, iar vinificatorii pot culege 

strugurii cu boabele puțin mai verzi pentru a adăuga textură și aciditate unui vin (acest lucru este 

practicat în mod obișnuit cu Pinot Noir). Alte soiuri de struguri au concentrații mai mari de tanin 

(cum ar fi Cabernet Sauvignon și Nebbiolo) și este indicat să fie culese atunci când se atinge 

maturitatea fenolică a semințelor și a pielițelor. 



33 

 

 

Vinificarea 

După culegerea strugurilor, începe procesul de producere a vinului. Vinificatorul are mai 

multe opțiuni de vinificare, care pot afecta stilul de vin rezultat. Prima alegere este poate cea mai 

importantă: drojduirea. Drojdia adaugă propriul set de arome vinului. Aromele de drojdie sunt 

denumite arome secundare și pot varia de la arome de drojdie, asemănătoare berii, până la cele 

de lapte, de unt și chiar de pământ sau ciuperci. În timp ce majoritatea vinurilor sunt produse cu 

drojdii comerciale selecționate, cele mai bune vinuri din lume sunt produse cu drojdii naturale 

(flora naturală prezentă pe struguri fără de care nu ar fi posibilă obținerea vinului).  

Calitatea drojdiilor diferă de la un an la altul funcție de factorii de mediu și cei climatici, 

ceea ce face ca funcție de fermentație să se obțină vinuri deosebite sau dacă fermentarea este 

incompletă sau s-a pornit greu să rezulte vinuri nereușite, de slabă calitate, fiind necesară 

folosirea drojdiilor selecționate. Fermentarea naturală este mult mai dificil de gestionat, dar, dacă 

podgoriile și crama au o populație sănătoasă de drojdii, rezultatul final este un vin foarte 

complex. Chiar și după ce fermentația este completă, un vin continuă să se schimbe pe măsură ce 

îmbătrânește. 

Procese de vinificație 

Temperatura de fermentare: pe măsură ce 

drojdiile descompun zaharurile din struguri și le 

metabolizează în alcool, temperatura de 

fermentare crește. Această creștere a 

temperaturii (la peste 32
o
C) duce la pierderea 

aromelor volatile care fac vinul să aibă miros și 

gust plăcut, fructat și mai mult crește 

posibilitatea de deteriorare a vinului. Când 

temperaturile devin prea ridicate, vinurile vor 

prezenta mai puține arome de fructe și mai 

multe arome de pământ sau de pâine prăjită. 

Astfel de arome nu sunt întotdeauna respinse de 

către consumatori dar sugerează că nu s-au 

păstrat toate aromele originale din vin. 

În cea mai mare parte, vinurile roșii cu note florale sunt adesea fermentate la temperaturi 

mai scăzute (aromele florale sunt de obicei primele care dispar), ceea ce înseamnă că 

vinificatorul a încercat tot posibilul să păstreze aceste arome volatile în timpul fermentării.  

Învechirea 

După fermentare, vinul este trecut la sedimentat și/sau îmbătrânire. Anumite vase de 

învechire permit introducerea de oxigen care modifică compoziția chimică și aromele vinului. 

Alegerea vasului de învechire joacă un rol crucial în dezvoltarea unui vin.  

Containerele din  oțel inoxidabil este menit să păstreze cât mai mult posibil aromele 

originale. Decantarea în astfel de containere este cel mai frecvent utilizată pentru vinurile albe, 

pentru care aromele florale sunt cele mai  importante.  

În vasele din beton vinurile pot ”respira” mai mult decât în containerele din oțel inoxidabil, 

menținând și o temperatură mai scăzută. Vinurile învechite în beton au un nivel mai ridicat de 

arome fructate, în timp ce pentru vinurile roșii, se reduce concentrația taninurilor. Totodată, 

betonul adaugă o senzație texturală de mineralitate, dar acest lucru nu a fost încă pe deplin 

dovedit.  
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Învechirea vinului în stejar, nu numai că mărește interacțiunea vinului cu oxigenul, dar, 

atunci când butoaiele sunt noi și arse („prăjirea” este în esență arderea și caramelizarea 

interiorului butoiului pentru a crea arome), acestea adaugă și arome. Aromele create pot fi de 

vanilie, cuișoare, fum, tutun dulce și cola și sunt cauzate de compușii aromatici din stejar.  

Îmbătrânirea (învechirea) este o etapă critică pentru a obține vinuri de calitate superioară. 

Vinul este depozitat în principal în containere (oțel, ciment, amfore) sau butoaie tradiționale de 

stejar. Acesta este apoi atent monitorizat de către vinificator. În aceste luni de învechire, de 

obicei între 8-24, în funcție de dorințele vinificatorului și de nivelul de calitate, profilul aromatic 

al vinului va deveni mai dezvoltat și structura mai complexă. 

Alegerea vasului de învechire este hotărâtoare pentru vinificatorul care face o alegere 

vizionară/artistică pentru vinul său. Unii producători încearcă să păstreze pe cât posibil caracterul 

natural al vinului prin folosirea de butoaie neutre (uzate) care nu adaugă arome de stejar, sau prin 

învechirea vinurilor pe perioade lungi de timp pentru a ”înmuia” caracteristicile vinului 

(aciditate, tanin etc.). 

O altă alegere în procesul de vinificație este clarificarea și/sau filtrarea. Vinurile au adesea 

o culoare puțin tulbure din cauza aminoacizilor dizolvați din vin. Majoritatea agenților de 

clarificare conțin proteine (cazeina din lapte, albuș de ou, etc.). Aproape toate vinurile albe, roze 

și spumante sunt filtrate, dar la vinurile roșii filtrarea se face mai rar. Clarificarea/filtrarea 

stabilizează și clarifică vinurile. Cele nefiltrate au un plus de textură și elemente structurale 

pentru îmbătrânire. Problema principală cu vinurile neclarificate/ nefiltrate este că, 

consumatorilor nu le este pe plac tulbureala din vinuri, în special în vinurile albe, roze și 

spumante.  

Îmbutelierea 

După degustare, viticultorul decide când va îmbutelia vinul. Momentul îmbutelierii variază 

în funcție de tipul de vin. De exemplu în Franța, vinurile albe Bourgogne, Aligoté sunt adesea 

primele care sunt îmbuteliate.  

 

„Poți face vin inferior cu struguri de calitate, dar nu poți face vin deosebit cu struguri de 

slabă calitate.” - Carlo Mondavi 
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Evaluarea resurselor de sol-teren pentru diferite scopuri 
 

Prof.dr.ing.Ţãrãu Dorin    Prof.dr.ing.David Gheorghe   Șef.lucrãri dr.ing Dicu Daniel        

As. dr.ing.Feier-David Saida 

 

           Orice evaluare a resurselor sol-teren indiferent de modul de folosinţă a acestora se 

bazează pe cunoaşterea caracteristicilor solurilor şi condiţiilor de mediu, cât şi a distribuţiei 

arealelor cu diferitele soluri în teritoriu, informaţii care sunt obţinute şi se regăsesc, la OSPA 

teritoriale şi ICPA Bucureşti, în studiile pedologice  teritoriale ale resurselor de sol, inclusiv 

studiile agrochimice. Numai prin interpretarea adecvată a informaţiilor pedologice şi 

agrochimice se pot evalua capacităţile resurselor de sol-teren pentru a fi utilizate eficient în 

funcţie de favorabilitatea lor pentru diverse specii cultivate sau din flora spontanã, de 

pretabilitatea lor la diferite ameliorări sau amenajări teritoriale în vederea dezvoltării rurale, 

ori riscul de degradare şi de măsurile necesare pentru protecţia solurilor pentru a se evita o 

evoluţie negativă sau deteriorarea acestor resurse naturale regenerabile (condiţionat). Acestea 

asigură hrană pentru tot ceea ce trăieşte pe pãmânt şi participă la ciclurile ecosistemelor (circuitul 

biologic al apei, circuitul biologic al carbonului, precum şi al altor substanţe: azot, oxigen, 

fosfor, sulf, siliciu etc.), fiind totodată leagănul şi sursa de existenţă a omenirii. 

 

            Ca o 

componentă de bază a 

ecologiei terestre, solul  

are o seamă de 

proprietăţi definite şi 

studiate în decursul 

timpului, care au servit 

şi servesc atât pentru 

precizarea entităţilor de 

clasificare genetică şi 

parametrică, cât şi 

pentru definirea unor 

practici agricole. Între acestea putând fi definite unele ca însuşiri determinante, iar altele ca 

însuşiri derivate sau determinate de primele. 

        Astfel, alcătuirea granulometrică şi conţinutul de humus sunt însuşiri determinante, în timp 

ce capacitatea de schimb cationic este determinată de primele două şi de natura mineralogică a 

argilei (componentă de bază în definirea claselor texturale). Tot aşa, capacitatea de apă poate fi 

considerată ca o însuşire derivată, determinată de structura solului şi de textura acestuia, ca 

însuşire fizică, cu o mare stabilitate. Alcătuirea granulometrică sau textura solului, având un rol 

definitoriu în realizarea capacităţii de producţie a terenurilor. 

          Capacitatea de producţie a terenurilor (adică a acelor suprafeţe ale uscatului pe care se 

pot petrece procesele de fotosinteză) este expresia calitativă a modului de manifestare conjugată 

a tuturor factorilor de vegetaţie care acţionează independent faţă de plante şi determină diferite 

nivele de satisfacere a cerinţelor fiziologice ale acestora, într-un anumit loc şi într-un anumit 

interval de timp (Teaci, 1980).             
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 Capacitatea de producţie a terenurilor (sau potenţialul de producţie al acestuia), 

cuprinde, atât fertilitatea solului (care este determinată de o seamă de însuşiri precum: reacţia, 

starea de aprovizionare cu elemente nutritive, conţinutul în săruri, etc.), cât şi modul de 

manifestare faţă de plante a celorlalţi factori şi condiţii de mediu (climă, relief, hidrologie, etc), 

având ca efect productivitatea diferenţiată a diferitelor sisteme de agricultură (Teaci, 1980).   

Ea depinde de proprietăţile solurilor, de gradul de evoluţie al acestora şi de oferta 

celorlalţi factori naturali, care prin acţiunea simultană şi asociată, contribuie la realizarea 

recoltelor.  

Însuşirea solului de a contribui la realizarea recoltei (potenţialul productiv sau fertilitatea 

acestuia) trebuie privită ca fiind formată din două elemente;         

 - O componentă intrinsecă a solului care este dată de potenţialul productiv al acestuia 

determinat de o seamă de însuşiri precum: reacţia, starea de aprovizionare cu elemente nutritive, 

conţinutul de săruri, starea de afânare. Aceste însuşiri uşor modificabile depind în bună măsură 

de o serie de însuşiri mai greu modificabile precum: volumul de sol afânat, alcătuirea 

granulometrică şi mineralogică, conţinutul de humus, cât şi de modul de manifestare faţă de 

plantă a celorlalţi factori de mediu, începând cu cei cosmico - atmosferici (lumină, căldură, 

precipitaţii, etc.) şi continuând cu cei geomorfologici şi hidrologici.   

         - O componentă relativă şi subiectivă, referitoare la favorabilitatea pentru diferite specii de 

plante a acestui potenţial, care depinde, în bună măsură, de cerinţele diferite a le speciilor faţă de 

elementele de fertilitate.  

          Faţă de cele menţionate, trebuie remarcat faptul că, fără prezenţa plantelor, elementele de 

fertilitate a solurilor nu pot fi folosite, iar fără existenţa în proporţii optime a ofertei cosmico-

atmosferice (căldură, lumină, precipitaţii), acestea nu pot fi materializate în producerea de 

biomasă vegetală.       

 Capacitatea de a forma recoltele nu este, aşadar un atribut exclusiv şi independent al 

solului, ci o funcţie a ecosistemului, deci a sistemului unitar sol–atmosferă–plantă-animal 

(erbivor, carnivor) descompunător (Teaci, 1980). 

          Utilizarea terenului într-un anumit fel impune determinarea cu precizie a însuşirilor solului 

şi a celorlalţi factori de vegetaţie, relief, climă, hidrologie care determină capacitatea agricolă sau 

silvică, cât şi vocaţia terenului de a fi folosit pentru alte activităţi, operaţiune ce poate fi realizată 

doar prin  efectuarea de studii pedologice de teren şi analize de laborator, pe baza cărora să fie 

stabilite hărţi de soluri sau teritorii ecologice omogene (TEO), caracterizate prin note de bonitare 

şi caracteristici tehnologice pentru fiecare porţiune a teritoriului administrativ, după metodologii 

unitare. 

         Bonitarea ca parte componentă în evaluarea resurselor de sol şi teren reprezintă acea 

latură cantitativă dar calitativă, prin care un teren, o exploataţie agricolă sau teritoriu 

administrativ etc., pot fi diferenţiate de alte suprafeţe cu aceeaşi destinaţie prin punctajul acordat 

( de la 0  la 100 ). Ea reflectând următoarele aspecte referitoare la calitatea terenului: 

 determinarea vocaţiei (pretabilităţii) fiecărei porţiuni de teren sub aspectul folosinţei 

celei mai adecvate; 

 determinarea favorabilităţii fiecărei porţiuni de teren pentru a fi cultivată cu anumite 

plante; 

 determinarea capacităţii de producţie a terenului pentru diferite folosinţe şi culturi în 

cazul unei anumite tehnologii; 

 determinarea venitului global ce poate rezulta ca urmare a cultivării unor terenuri cu 

anumite plante sau prin folosirea terenului ca păşune  ori fâneaţă; 
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 determinarea venitului net cadastral. 

            Principiul de bază al metodicii de bonitare elaborat în ţara noastră (D. Teaci, 1980, ICPA 

Bucureşti, 1987), este acela după care pentru fiecare unitate de teren se stabileşte o valoare 

relativă  şi una absolută, notele sau clasele de bonitare aşa cum rezultă ele din determinări şi 

calcule având o valoare fizică.  Ele au însă o semnificaţie ecologică distinctă pentru fiecare 

cultură sau folosinţă pentru care au fost stabilite, în sensul precizării favorabilităţii  diferenţiate şi 

a posibilităţii de  obţinere a unor recolte cu nivele diferite (D. Teaci, 1980). 

          De aceea, cartările şi studiile pedologice şi agrochimice cu parametrii de caracterizare a 

resurselor de sol şi metodologia specifică de interpretare a informaţiei în diversele şi variatele 

scopuri, formează un ansamblu unitar pe care se fundamentează ştiinţific şi pedoprotectiv orice 

valorificare a preţioaselor resurse de sol.  

 

           Sub acest aspect, metodologia de elaborare a studiilor pedologice, ICPA (1987), este 

prima din lume care integrează în mod organic, unitar, cartarea solurilor şi a celorlalte condiţii 

de mediu cu multiple aspecte aplicative de interpretare a hărţii solurilor în diferite scopuri, din 

variate domenii, nu numai ale agriculturii, silviculturii şi îmbunătăţirilor funciare, ci şi ale 

ştiinţelor naturii, ale geologiei inginereşti sau a mediului ambiant şi protecţiei resurselor naturale 

(N. Florea, 1994, 2002, D. Teaci, 1999, I. Munteanu 2000), ca şi ale ştiinţelor economice şi 

sociale (N. Florea, 2000). 

        Faţă de cele menţionate este evident faptul că domeniul evaluării terenurilor cuprinde atât 

dimensiunea tehnică, cu toate atributele şi caracteristicile acesteia, cât şi aspectul economic cu 

legităţile acestuia şi, nu în ultimul rând, perspectiva socială cu toate elementele definitorii ale 

durabilităţii.            

        Această evaluare se realizează în sensul estimării potenţialului de producţie pentru diverse 

culturi prin „note de bonitare”, deci oarecum cantitativ sau în sensul stabilirii de clase şi subclase 

de pretabilitate la amenajare sau ameliorare, deci aspect calitativ; primele cunoscute ca bonitare, 

celelalte ca pretabilitate.  Aceste evaluări cantitative şi calitative sunt, ori ar trebui completate cu 

evaluări economice ţinând seama de eficienţa sau rentabilitatea activităţilor. În cazul unor 

proiecte teritoriale de amenajare rurală este utilă o evaluare a resurselor de sol în condiţiile 

naturale şi alta cu condiţiile de după realizarea amenajării. 

Principiul de bază al metodicii de bonitare elaborat în ţara noastră (D. Teaci, 1980, 

ICPA Bucureşti, 1987), este acela după care pentru fiecare unitate de teritoriu ecologic omogen 

(TEO), folosind cei 23 indicatori de bonitare  se stabileşte o anumită valoare a notelor de 

bonitare (de la 1 la 100), în baza cărora sunt stabilite clasele de bonitare sau clasele de calitate.  

Acestea  au însă şi o semnificaţie ecologică distinctă pentru fiecare cultură sau folosinţă pentru 

care au fost stabilite, în sensul precizării favorabilităţii diferenţiate şi a posibilităţii de  obţinere a 

unor recolte cu nivele diferite (D. Teaci, 1980). 

              Clasele de favorabilitate vor fi cele din Metodologia ICPABucureşti, 1987 (vol. II, pag. 

67) de la 1 la 10, iar pentru folosinţele: arabil, păşune, fâneţe, vii şi livezi) se va stabili şi clase de 

calitate de la 1 la 5 (Ord.MADR,278/2011,anexa6), după cum urmează: clasa I - 81-100 de 

puncte de bonitare, clasa a II-a - 61-80 de puncte de bonitare,clasa a III-a - 41-60 de puncte de 

bonitare,  clasa a IV-a - 21-40 de puncte de bonitare, clasa a V-a - 1-20 de puncte de bonitare, în 

funcţie de nota de bonitare naturală pentru categoria de folosinţă existentă în momentul cartării, 

calculată pentru fiecare TEO. 

           Pentru identificarea şi caracterizarea teritoriului ecologic omogen se folosesc o serie de 

indicatori divizori ce pot fi definiţi ca indicatori divizori de unităţi de sol (U.S.), precum: tipul de 
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sol, subtipul de sol, caracteristicile particulare ale solului, gradul de gleizare, gradul de 

pseudogleizare, gradul de salinizare sau alcalizare, adâncimea de apariţie a carbonaţilor, 

grosimea solului până la roca compactă, gradul de eroziune în suprafaţă sau decopertare. De 

asemenea poate fi acoperire cu deponii, materiale parentale, textura solului, conţinutul de schelet, 

caracterul materiei organice, modificări importante ale solului prin folosinţa acestuia în mod 

necorespunzător ( poluare ). Mai pot fi indicatori divizori de unităţi de teren: elemente ale formei 

principale de relief, forme de mezo şi microrelief, panta, expoziţia, roca subiacentă, alunecări, 

eroziunea de adâncime, adâncimea apei freatice, inundabilitate. 

          Concomitent cu cercetările privind elaborarea metodicii de bonitare şi executarea de lucrări 

practice de bonitare a fost depusă şi o intensă activitate de verificare a modului în care notele 

obţinute corespund cu realitatea din teren. 

În urma cercetărilor efectuate şi a investigării producţiilor timp de peste 40 de ani, din 

parcelele de referinţă amplasate în zone pedoclimatice caracteristice ale României, au fost 

stabilite valori ale punctelor de bonitare ( D. Teaci, 1980), ICPA Bucureşti şi Oficiile de Studii 

Pedologice şi Agrochimice teritoriale utilizând în intervalul 1982 – 2010 următoarele valori la un 

punct de bonitare (tab. 1), iar mai apoi cele utilizate în aplicarea unor acte normative europene 

(tab.2). 

Pentru marea unitate fizico geografică ,, Banato-Crişană,, activitatea de validare a fost 

efectuată de către OSPA din Timişoara şi ICPA Bucureşti în câmpuri experimentale şi parcele de 

referinţă amplasate în zone pedoclimatice caracteristice spaţiului menţionat: Luvosoluri 

(Dumbrava, Sudriaş), Stagnosoluri (Pietroasa), Vertosoluri (Răuţi), Preluvosoluri (Sânandrei, 

Corneşti, Maşloc), Cernoziomuri (Voiteni, Jimbolia, Satchinez), Aluviosoluri (Şag) etc., 

recomandări care au putut fi generalizate în zone  cu soluri cu soluri similare. 

Tabelul 1 

Valoarea unui punct de bonitare exprimat în kg produs la principalele specii  

cultivate / sau categorie de folosinţă 

Cultura Kg de produs la punctul de 

bonitare 

 (după D. Teaci şi colab.) 

Kg/ha produs la punct de 

bonitare (după Marcela 

Neacşu şi Ana Tudor) 

Grâu 60-65  

Orz 65  

Porumb 80  

Floarea soarelui 30  

Cartof 350  

Sfeclă zahăr 500  

Soia 35  

Mazăre fasole 25-35  

Păşune masă verde  300 

Fâneţe fân  70 

Lucernă  90-120 

Trifoi  60-80 
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Tabelul 2 

Valoarea unui punct de bonitare exprimat în kg produs la principalele 

specii cultivate, după ICPA Bucureşti (Directiva bicarbonaţilor şi Directiva nitraţilor) 

             Cultura 

 

   Kg de produs la punctul de bonitare 

 

Grâu 65 

Orz 72 

Porumb 85 

Floarea soarelui 35 

Soia 30 

        

 Valoarea naturală a notelor de bonitare exprimată în capacitatea fotosintetică a plantelor 

la un moment dat este supusă, evident, modificărilor şi ajustărilor permanente, fapt dovedit  şi de 

marea variabilitate în timp şi spaţiu condiţiilor referitoare la oferta termoradiantă  şi cea hidrică, 

rezultatele experimentale obţinute la principalele culturi ( grãu,orz, porumb,floarea soarelui şi 

soia, confirmând faptul că alături de nivelul tehnologic un rol important îl au condiţiile 

pedoclimatice. 

Expresia cea mai elocventă  privind infuenƫa condiţiilor pedoclimatice în diferenţierea  

poductivităţii muncii în agricultură este dată de faptul cã, un producător agricol cu acelaşi nivel 

de pregătire şi acelaşi grad de dotare, poate produce în acelaşi unitate de timp o recoltă cu totul 

diferită. Astfel, pentru producerea a 8-10 t/ha de porumb pe un cernoziom tipic, freatic umed, 

sunt necesare tot atâtea ore de muncă ca şi pentru o recoltă de 2-3 t/ha ce se obţine pe solurile 

luvice sau cele erodate (Teaci, 1980). 

           Dacã primele evaluări ale terenurilor au loc  încă din zorii dezvoltării umane, existând 

mărturii că în mezolitic, homo sapiens începe să devină şi agricultor, stabilindu-se temporar pe 

terasele unor râuri (Oţetea 1972, citat de V. Vlad, 1997), atras bineînţeles de vocaţia acelor 

terenuri în asigurarea mijloacelor de trai (pe care omenirea le avea în vedere la acea vreme, în 

prezenta lucrare  vom  face referire  la anul 1918 când dupã  Marea Unire simțindu-se nevoia 

urgentării lucrărilor apare în anul 1933  Legea cadastrului şi a cărţii funciare din România (D. 

Teaci, 1970, 1980), care prevede clasificarea terenurilor în zone după calităţile solului, climei, 

reliefului, legăturile de comunicaţii şi economice, prevederi ce au au fost practic aplicate până 

la război, oarecum experimental, numai în câteva comune.  

         Tot în acel an, 1933, Amilcar Vasiliu publică primul sistem de bonitare a solurilor agricole 

în raport cu însuşirile intrinseci ale acestora, notate cu puncte, iar C.V.Oprea elaborează un 

sistem sintetic de clasificare a terenurilor, în funcţie de însuşirile factorilor şi condiţiilor de 

mediu. 

             Totuși  primul sistem de evaluare a capacităţii de producţie a solurilor din România a 

fost cel de bonitare a solurilor agricole (în 8 clase) elaborat de Amilcar Vasiliu în 1937 (Florea 

N. şi colab. 2002), luând  în considerare proprietăţi ale stratului arat şi ale “subsolului agricol” la 

care a fost adăugată panta terenului, iar pentru clasificarea cadastrală Enculescu P. a prezentat 

încă din 1928 studiile necesare în acest scop. 

Este de remarcat faptul că în ţara noastră, spre deosebire de multe alte ţări, solul a fost 

studiat, încă de la primele începuturi, în strânsă corelaţie cu mediul în care s-a format, cu care 

formează un tot unitar, concept promovat începând cu Gh. M. Murgoci, Gh. Ionescu Șişeşti şi 

discipolii lor şi aplicat în activitatea pedologică. 
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O dezvoltare deosebită au căpătat în România lucrările de bonitare începând cu anii 1950,  

odată cu dezvoltarea lucrărilor de cercetare ştiinţifică şi de cartare a solurilor în centre 

universitare precum: Bucureşti, Timişoara, Iaşi, Cluj şi Craiova, perioadã în care preocupările de 

clasificare  cu privire la capacitatea de producţie a acestora s-au înmulţit: Cernescu N., Chiriţă C. 

D., Teaci D., Burt M., Oprea C.V., Crişan I., Cârstea S., Georgescu S. şi alţi pedologi şi 

agronomi făcând propuneri de clasificare a productivităţii terenurilor agricole și silvice. 

.          În   această   etapă   bonitarea   s-a   efectuat   pe   baza metodologiei elaborate iniţial de 

Teaci (1960), la care a  contribuit și Crişan (1959), iar mai apoi Teaci şi Burt (1964, 1966), 

Hartia (1966), Burt (1970), Teaci şi colab. (1972)  şi ulterior sensibil modificată   de   acelaşi   

autor (Teaci,1980).   

           Metoda de bonitare a terenurilor agricole propusă de (Teaci, 1966) și folosită în România 

până în 1975 a fost o metodă “parametrică aditivă”, în funcţie de sol (fiind identificate un număr 

de 141 de însuşiri şi fiecăruia dintre ele atribuindu-se un număr de puncte, între 0 şi 50), climă 

(stabilindu-se un punctaj de plus sau minus 10 puncte pentru temperatura medie anuală, şi de 

plus sau minus 10 puncte pentru cantitatea de precipitaţii anuale), relief și amplasare (prin plus 

sau minus 15 puncte, acordate  în funcţie de înclinarea pantei şi de prezenţa unor depresiuni 

închise sau deschise, cu unele corecţii suplimentare în funcţie de expoziţia pantei faţă de 

punctele cardinale), hidrologie, respectiv adâncimea  apei freatice, excesul de umiditate de 

suprafaţă, excesul de umiditate  specific pe unele terenuri  în pantă sau riscul inundaţiilor ( plus 

sau minus 15 puncte). 

            În   toate   cazurile   punctajul   este   diferenţiat   pentru   diferitele   folosinţe   agricole 

(arabil, păşuni,fâneţe, vii, livezi), iar în cazul terenurilor arabile pentru 5 culturi (grâu, porumb, 

floarea soarelui, cartof,  sfeclă  de zahăr).  

În anul 1970 ia fiinţă Institutul de Cercetări Pedologice şi Agrochimice (ICPA) 

Bucureşti sub coordonarea căruia cele două laturi ale cercetării solului, pedologia şi agrochimia 

se reunesc, iar în 1975 este reorganizată activitatea pedologică şi agrochimică în cadrul Oficiilor 

Judeţene pentru Studii Pedologice şi Agrochimice, reprezentând o treaptă calitativ nouă legată şi 

implicată direct în problemele agriculturii, amplificând studiile despre sol, prin introducerea 

bonitării şi caracterizarea tehnologică a terenurilor agricole. 

Primele ,,Instrucţiunile pentru elaborarea lucrărilor de raionare pedoclimatică, 

bonitarea şi caracterizarea tehnologică a terenurilor agricole, în vederea zonării producţiei 

agricole”, elaborate în 1975 de I.C.P.A. sunt urmate în 1978 de Instrucţiunile de lucru pentru 

Bonitarea terenurilor agricole, cu elemente de fundamentare pedologică şi caracterizare 

tehnologică sub coordonarea unui colectiv format din: C. Răuţă, A. Canarache, D. Teaci, Fl. 

Predel, N. Florea, Gh. Sandu, Z. Borlan, Pompiliu Stănescu, care întregesc eforturile 

specialiştilor din cadrul ICPA Bucureşti şi din reţeaua OSPA, în domeniul definirii şi clasificării 

solurilor pe baza proprietăţilor intrinseci ale acestora şi a vocaţieilor pentru anumite utilităţi. 

De asemenea în 1980 apare o nouă ediţie despre “Bonitarea terenurilor agricole” în care 

Teaci D., prezintă detaliat “Bazele ecometrice ale bonitării terenurilor agricole” cele referitoare 

la Metodologia generală şi procedurile practice de bonitare a terenurilor agricole, precum şi cele 

referitoare la Caracterizarea tehnologică a terenurilor agricole din România, ca bază pentru 

determinarea necesităţilor şi posibilităţilor de sporire a capacităţii lor de producţie, concepte ce 

întregesc ideea integrării armonice cu Sistemul Român de clasificarea a Solurilor, editat de 

I.C.P.A. Bucureşti, în anul 1980. 
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Teaci şi colaboratorii propun perfecţionarea metodologiei de bonitare a terenurilor 

agricole (ICPA, 1987), prin utilizarea unor funcţii matematice în locul funcţiilor tabelare ce 

cuprind coeficienţii de bonitare. 

Preluând această idee şi pornind de la metodologia devenită deja clasică (D. Teaci, 1960, 

1975, 1980, şi ICPA Bucureşti 1987), I. Puşcă şi D Ţărău (1998), aduc contribuţii importante la 

elaborarea unor funcţii matematice pentru bonitarea terenurilor agricole cu referire la grâu şi 

porumb (I. Puşcă 1998 ), respectiv la principalele specii praticole şi furajere (D. Ţărău 1998), la 

orz şi orzoaică (D. Ţărău 2000) şi la floarea soarelui, soia (D. Ţărău şi colab. 2003). 

Procedeul practic, astfel utilizat, face trecerea de la funcţia treaptă, pe intervale de valori 

finite, cu oarecare doză de subiectivism, către funcţia liniară, apropiată valorii reale de încadrare 

pentru coeficientul respectiv, urmată de calcularea notelor de bonitare cu ajutorul funcţiilor 

rezultate prin interpolare liniară sau polinomială. 

            Interpretarea datelor pedologice în vederea evaluării pretabilităţii terenurilor la diferite 

folosinţe sau la diferite amenajări-ameliorări, scoate în evidenţă restricţiile sau limitările sol-

terenurilor care afectează creşterea plantelor specificând intensitatea şi natura acestora care 

determină – evident în mod corespunzător – intensitatea şi natura măsurilor hidroameliorative, 

agropedoameliorative sau agrotehnice care sunt necesare a fi luate; pe de altă parte aceleaşi 

limitări determină şi eficienţa economică a lucrărilor de investiţii şi/sau de exploatare. 

Gruparea (clasificarea) terenurilor în funcţie de restricţii şi respectiv, de măsuri de 

remediere corespunzătoare este similară tuturor tipurilor de grupări, de pretabilitatea în sensul că 

în toate cazurile se ia în considerare pentru definirea claselor de pretabilitate intensitatea 

restricţiei, iar pentru definirea subclaselor natura restricţiei. Tipurile de grupări de pretabilitate se 

diferenţiază între ele prin natura restricţiei dominante (De ex. exces de umiditate, sărăturare, 

secetă, risc de eroziune etc) sau folosinţa preconizată (arabil, pajişti, livadă, vie, pădure etc). 

Sunt definite 6 clase de pretabilitate (fără restricţii, cu restricţii reduse, moderate, intense, 

cu restricţii majore ameliorabile, cu restricţii neameliorabile), subclase în funcţie de natura 

restricţiei (prima clasă nu are subclase), grupe ameliorative de asocierea limitărilor şi eventual 

subgrupe ameliorative de teren în funcţie de natura solurilor. Se adaugă districtul hidrofizic, o 

subdiviziune determinată de ansamblul caracteristicilor hidrografice ale terenurilor. 

Astfel de evaluări au fost dezvoltate în domeniul viticulturii de Oancea C., Răuță C. și 

Popa V. (1978), Oancea C. și col.(1987) și cel al pomiculturii Voiculescu N.  și col., (1986,1994, 

1988) și Voiculescu N. (1989,1994), iar al pajiştilor de Teaci D., Marcela Neacşu, Maria 

Munteanu, Canarache A. (1980), în lucrarea Resursele de terenuri cu pajişti din România şi 

problemele principale ale productivităţii actuale şi de perspectivă. 
În 1987, Răuţă şi colaboratorii (Cârstea S., Dumitru M., Nastea S., Lăcătuşu R.) în baza 

observaţiilor şi cercetărilor întreprinse în intervalul 1979 – 1987, definitivează normele 

metodologice de evaluare a terenurilor privind poluarea şi degradarea acestora, precum şi cele 

referitoare la măsurile de prevenire şi combatere a acestor fenomene.  

În ceea ce privește pretabilitatea solurilor și terenurilor la diferite lucrări de amenajare a 

teritoriului a fost adaptat în țara noastră de Cârstea S (1964), Sistemul american de capabilitate a 

solurilor sub denumirea de ,, pretabilitatea solurilor la diferite folosințe și de  Florea N. (1982, 

2016), Sistemul american de pretabilitate a solurilor (terenurilor) la irigat. 

Davidescu D. și Velicica Davidescu (1987,1992) elaborează ,, criterii de pretabilitate a 

terenurilor pentru culturi de câmp, legume, pomi, vie, pe bază de indici fizici, chimici și 

agrochimici. 
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Florea N. și Ruxandra Bogaci (1979, 1981,1986), elaborează o metodologie de evaluare  

a corosivității solului asupra cablurilor  și conductelor îngropate în sol, ținând seama de 

componenții acestuia, însușirile fizico-chimice, rezistivitatea electrică și potențialul redox al 

solului. 

Metodologia de evaluare a solurilor şi terenurilor, ca şi de cartare a solurilor, a fost 

sintetizată şi publicată în trei volume ce cuprind Metodologia de Elaborare a Studiilor 

Pedologice editată de ICPA Bucureşti sub coordonarea lui Florea N., Bălăceanu V., Răuţă C.  şi 

Canarache A., avându-i autori pe Florea N., Bălăceanu V., Lucia Vlad, Elisabeta Marian, 

Anişoara Râşnoveanu, Canarache A., Laţiş L., Albescu I., Cârstea S., Cazzaro Gh., Conţulescu 

Z., Curelariu Gh., Dragu., I., Dumitru M., Antoaneta Maniu, Marţian N., Nastea Şt., Marcela 

Neacşu, Oancea C., Piciu I., Popescu I., Predel Fl., Răuţă C., Georgeta Untaru, Voiculescu N. 

În prezent evaluarea solurilor (terenurilor) este implicată în noi aspecte legate de 

tranzacţii funciare (arendări, concesionări), schimbări de folosinţă, transferuri de terenuri, 

evaluări ca bunuri imobiliare etc; toate acestea au la bază pe lângă studiile pedologice şi alte 

aspecte legate de locaţie, infrastructură rutieră, apropiere de mari centre populate etc. 

Astfel în 1998, Jurcuţ experimentează, la câteva teritorii cadastrale (12) din partea de NV 

a României,concomitent bonitarea cadastrală (Georgescu S.,1964) cu bonitarea parametrică-

ecologică (ICPA,1987), fiind de asemenea obţinute datele de producţie pentru principalele 

culturi, precum  şi venitul  net  obţinut  la  aceste  culturi,  diferenţiat  în exploataţii  asociative  şi 

agricultori  individuali, fiind de reținut argumentele  în favoarea   notelor  de  bonitare, precum   

şi  corelaţiile semnificative dintre notele de bonitare, producţii şi venitul net. 

În acelaşi sens, concomitent cu cercetările întreprinse de către ICPA Bucureşti şi reţeaua 

OSPA din teritoriu, pentru perfecţionarea metodologiei de bonitare, în strânsă colaborare cu 

acestea, la Institutul de Economie Agrară a fost pusă la punct metodologia de apreciere 

economică a terenurilor şi a calculării venitului net pe culturi, pentru întregul fond funciar 

agricol al României, fiind separate un număr de 23 unităţi teritoriale naturale, sau antropogene 

(D. Teaci, 1999), cu un anumit grad de omogenitate, care au fost denumite agroecosisteme. 

           Fiecare grupă de agroecosisteme are o serie de factori favorizanţi dezvoltării unor 

structuri agricole profitabile, cât şi factori limitativi a căror acţiune se reflectă în rata profitului.   

         În ceea ce priveşte renta diferenţială I (RD I) (C. Ştefan, V. Bohotareţ, 1999), aceasta 

provine din diferenţa de fertilitate a solurilor, ea cuantificând rezultatul nivelurilor de producţie 

mai ridicate şi cheltuielile mai reduse pe solurile fertile (61-100 puncte de bonitare), în condiţiile 

în care preţul de vânzare este determinat de costul de producţie realizat pe terenuri cu fertilitate 

mai scăzută (1-60 puncte de bonitare). 

Pornind de la aceste considerente, în baza cercetărilor întreprinse în cadrul Academiei 

Agricole şi Silvice, Institutul de Economie Agrară şi Institutul de Cercetări Pedologice şi 

Agrochimice Bucureşti, a fost definit metodologic mecanismul de stabilire a ratei diferenţiale I şi 

II, în condiţiile concrete ale agriculturii din România, 

Astfel, referitor la aria de cuprindere a domeniului evaluării terenurilor, se remarcă o 

lărgire a acesteia prin luarea în considerare, pentru un teren dat, şi incluzând sau nu consideraţii 

social-economice de durabilitate (V. Vlad, 2000), precum şi a două noi categorii reprezentând 

aspectele tehnologice în definirea corectă a utilizărilor (FAO,1970), ca şi cele referitoare la 

conservarea resurselor de teren şi de mediu (FAO, 1993). 

În încheiere, evaluarea solului numai prin bonitare pare a fi incompletă deoarece are loc 

neglijarea rolului acestuia în ceea ce priveşte  mediul ambiant, biodiversitatea şi reglarea 

fluxurilor de energie şi  materie pe suprafaţa terestră. Orientarea actuală în cadrul Uniunii 
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Europene (de a pune accentul pe rolul solului în protecţia mediului ambiant – fără a neglija însă 

şi valoarea fitoproductivă a acestuia), oglindeşte o creştere a valorii economico-sociale şi 

ambientale a resurselor de sol. 

Această situaţie impune adaptarea concepţiei actuale folosită în evaluarea calitativă a 

terenurilor agricole, în sensul completării metodologiei existente cu aspecte noi, care să răspundă 

mai bine cerinţelor actuale ale societăţii în ceea ce priveşte utilizarea şi conservarea resurselor de 

sol şi protecţia mediului înconjurător, fapt pentru care Munteanu I. şi Dumitru M. (ICPA 

Bucureşti,2005) au în vedere două moduri de abordare: completarea cu indicatori de mediu a 

metodologiei de bonitare actuală şi introducerea de indicatori - criterii - specifici pentru 

evaluarea terenurilor agricole marginale sau neproductive. 

          Evaluarea calitativă a solurilor şi terenurilor, pe baza notelor de bonitare (ICPA,1987), 

este deci o componentă esenţială a fondului funciar agricol, fără de care nu se poate stabili 

valoarea de piaţă a resurselor de soluri şi terenuri folosite în agricultură și nu numai. 

          Valoarea unui teren agricol sau forestier estimată în cadrul lucrărilor de bonitare este de 

fapt o valoare de referinţă, adică o valoare apreciată, utilă pentru unele scopuri specifice, dar care 

pe piaţă, prin mecanismul cererii şi ofertei, poate fi modificată, uneori sensibil, stabilindu-se 

astfel preţul real al bunului imobiliar.  

           Aspecte referitoare la evaluarea valorică a terenurilor bazată pe evaluarea calitativă prin 

notele de bonitare (ICPA,1987), dar și pe ce a practicilor internaționale în domeniu (Comitetul 

pentru Standarde Internaţionale de Evaluare - IVSC,2004) sunt prezentate detaliat în Ghidul 

Evaluatorului Funciar din România Vol.I și Vol.II (2007), respectiv Ghidul  Evaluatorului  

Funciar- Imobiliar din România  Vol. III(2009), materiale care evidențiază fără tăgadă faptul că 

nu putem edifica nimic, nici echipare tehnică, nici infrastructură, nici investiții imobiliare, nici 

activități agricole sau silvice, dar absolut nimic fără a cunoaște cine este proprietarul terenului, 

care este valoarea pământului și ce cost induce acesta în activitatea economică prezentă și 

viitoare. 

Pentru viitor se impune deci: pe de o parte dezvoltarea și îmbunătățirea  metodologiei de 

evaluare a solurilor/terenurilor în diferite scopuri, pentru a deveni cât mai compatibilă cu 

cerințele economiei de piață și ale dezvoltării durabile, iar pe de altă parte elaborarea unor 

programe de prelucrare, cât mai eficientă a informației pedologice și de modernizare a celor 

existente. 

Folosirea calculatorului electronic, constituie o necesitate pentru a putea servi în bune 

condiţii tendinţelor (deplin justificate) de continuă perfecţionare a metodologiei de evaluare a 

capacităţii de producţie a terenurilor, în prezent existând în arhiva OSPA teritoriale un volum 

impresionant de date acumulat (timp de peste 70 ani), în cea mai mare parte pe suport clasic, dar 

şi în baza sistemului informatic SPED 1 (utilizat la O.S.P.A. Timişoara din 1988 şi O.S.P.A. 

Arad din 2001) şi a sistemului BDUST-B, implementat în cadrul OSPA teritoriale (37)  de către 

I.C.P.A. Bucureşti începând cu anul 2002. 

Informaţia pedologică astfel prelucrată poate avea un rol important în introducerea 

evidenţei cadastrale cu atributele ei tehnice, economice şi juridice, realizând identificarea, 

descrierea şi reprezentarea pe hărţi şi planuri cadastrale a tuturor terenurilor cu menţionarea 

propietăţii, a modului de utilizare, a capacităţilor de producţie naturale şi a celor induse antropic. 

Având în vedere diversitatea capacităţii de producţie a terenurilor, cât şi acţiunea foarte 

variată în timp a factorilor climatici, expresia cantitativă a potenţialului  pământului (solului) şi 

al tehnologiei aplicate este recolta efectivă ca punct de plecare în stabilirea valorii cadastrale. 
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         Separat de aceste aspecte care au un caracter, în bună măsură, economic, prin lucrările de 

bonitare şi caracterizare tehnologică se realizează şi determinarea însuşirilor acestora, care impun 

necesitatea promovării unor tehnologii de ameliorare (sau culturale curente), pentru sporirea 

capacităţii de producţie a terenurilor şi obţinerii de culturi competitive, respectiv prin lucrările 

solului, îngrijirea plantelor, etc. 
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LOROPETALUM CHINENSE (R. Br.) Oliv 

floare chinezească cu franjuri sau floare curea 
 

 
Conf. Dr. Daniela Sabina Poșta 

Șef lucr. dr. Mălăescu Mihaela 

 

Ordinul: Saxifragales 

Familia: Hamamelidaceae 

Genul: Loropetalum  

Specia: Loropetalum chinense  (R. Br.) Oliv 

 

Această specie decorativă este destul de puțin plantată în unitățile de spații verzi private 

și publice, de aceea am hotarât să o prezint.  

Arbust de 1- 3 m înălțime, originar din China, Coreea, Japonia (fig. 1), scoarța cenușie. 

Are o creștere lentă, formează o tufă compactă. Frunzele persistente, cele tinere de culoare roșu - 

bronz până la verde - măsliniu sau vișinii la maturitate, în funcție de varietate și condiții de 

creștere; alterne, ovate sau ovat-eliptice, de 1,5-6 cm lungime, baza asimetrică, pețiolul  de 2-5 

mm lungime.   

  Florile grupate câte 6-8, fasciate, terminale, de culoare roz-ciclamen  înflorește la 

sfârșitul iernii, aducând o “pată“  de culoare în grădină parcă pustie, dar ne bucură ochii, sufletul 

și la sfârșitul verii prin frumusețea și parfumul suav al florilor. Fructul, capsulă lemnoasă, 

rotundă, de aproximativ 7 mm în diametru, cu două semințe eliptice, lucitoare, de 4-5 mm 

lungime. Fructifică în octombrie. 

   

Fig. 1 Loropetalum chinense 'Rubrum' 

(original) 
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Frunzele și florile sunt importante pentru industria chimică, deoarece conțin în principal 

tanin, flavonoide, acid galic, quercitină, etc.  

În industria farmaceutică și în medicina tradițională chineză se utilizează alături de 

frunze, flori și rădăcinile. 

Cerințe ecologice. 

Loropetalum chinense  preferă sol fertil, ușor acid, bine drenat. Are temperament de 

lumină, suportă bine și semiumbra, dar numărul florilor este redus.  Rezistă la o temperatură de - 

15°C. Față de apă are cerințe moderate.  

Înmulțire.  

Se face  prin semințe, semănate primăvara sau prin butași semilignificați în august – 

septembrie. Butășirea se va face în spații protejate, asigurându - se condițiile necesare 

înrădăcinării, utilizând biostimulatori de înradăcinare și un substrat format din perlit 30%, turbă 

70%. 

Utilizarea în spațiile verzi.  

Loropetalum chinense se va planta ca exemplare izolate, în grupuri, pe marginea aleilor, a 

bordurilor, containere.   

Tăierile de întreținere. 

Acestea sunt în număr redus, deoarece creșterea este destul de lentă și planta își asumă în 

mod autonom forma naturală elegantă. Se intervine doar pentru a elimina ramurile moarte sau 

deteriorate, primavara sau toamna. 

Varietăți: 
Loropetalum chinense 'Pizazz' 

 

Loropetalum chinense 'Rubrum' 

 

Loropetalum chinense 'Ruby' 

 

Loropetalum chinense var. rubrum 'Blush' 

 

Loropetalum chinense var. rubrum 'Burgundy' 

 

Loropetalum chinense var. rubrum 'Fire Dance' 

 

Loropetalum chinense var. rubrum 'Hines Purpleleaf' 

 

Loropetalum chinense var. rubrum 'Purple Majesty' 

 

Loropetalum chinense var. rubrum 'Raspberry Fringe' Loropetalum chinense var. rubrum 'Razzle-Dazzle' 

 

Loropetalum chinense var. rubrum 'Razzle-Dazzle' Loropetalum chinense var. rubrum 'Zhuzhou Fuchsia' 

 

Loropetalum chinense  'Black Pearl' Loropetalum chinense 'Chang Nian Hong' 

 

Loropetalum chinense 'China Pink' 

 

Loropetalum chinense 'Emerald Snow' 

 

Loropetalum chinense 'Ever Red' 

 

Loropetalum chinense 'Griffcrl' 

 

Loropetalum chinense Hot Spice 

 

Loropetalum chinense 'Ming Dynasty' 

 

Loropetalum chinense 'Rose Blush' 

 

Loropetalum chinense 'Snowdance' 

 

Loropetalum chinense 'Song' 

 

Loropetalum chinense 'Tang Dynasty' 

 

Loropetalum chinense var. rubrum 'Fire Glow' 

 

Loropetalum chinense var. rubrum 'Monraz' 

 

Loropetalum chinense var. rubrum 'Pipa's Red' Loropetalum chinense var. rubrum 'Daybreak's Flame' 

 

(https://en.wikipedia.org/wiki/Loropetalum_chinense) 

 

https://en.wikipedia.org/wiki/Loropetalum_chinense


49 

 

 

 

 

          
Loropetalum chinense 'Black Pearl'                        Loropetalum chinense 'Snowdance' 

https://www.google.com/search?q=Loropetalum+chinense 

 

        
Loropetalum chinense var. rubrum 'Fire Dance'        Loropetalum chinense 'China Pink 

https://www.google.com/search?q=Loropetalum+chinense 

 

                             
Loropetalum chinense 'Ever Red'                         Loropetalum chinense 'Emerald Snow' 

https://www.google.com/search?q=loropetalum+chinense 

 

 

 

 

https://www.google.com/search?q=Loropetalum+chinense
https://www.google.com/search?q=Loropetalum+chinense
https://www.google.com/search?q=loropetalum+chinense


50 

 

 

 

 

Avantajele utilizării materialului seminal convențional și sexat 

asupra  ratei de concepție la juninci 
 

Procesul de sexare a spermei reprezintă o tehnologie de reproducere esențială care permite 

controlul raportului de sex al descendenților, fiind la ora actuală frecvent utilizată în industria 

produselor lactate. Identificarea și utilizarea spermatozoizilor purtători ai cromozomului X se 

face pentru a asigura producerea de juninci de înlocuire, contribuind astfel la o îmbunătățire 

eficientă a fondului genetic. Pornind de aici, prin predeterminarea sexului fetușilor se permite în 

industria lactatelor să se promoveze o producție mai eficientă de femele, ajungându-se în final la 

creșterea marjelor de profit. 

Utilizarea citometriei în flux în sortarea spermatozoizilor, reprezintă la acest moment cea 

mai fiabilă și rapidă metodă de selectare, doar a spermatozoizilor purtători de cromozomi X. 

Eficiența metodei de citometrie în flux pentru sortarea spermatozoizilor este ridicată la valori de 

precizie de aproximativ 90%. Deși rata este ridicată metoda are efecte dăunătoare asupra 

viabilității spermei. Drept urmare, datorită eficienței de sortare a citometriei în flux, în cazul 

spermei sexate un număr redus de spermatozoizi este împachetat într-o paietă de material 

seminal. În această situație, rata de concepție după însămânțarea artificială (IA) care utilizează 

material seminal sexat este de aproximativ 70%-80% față de cea cu materialul seminal 

convențional la juninci. Datorită acestei eficiențe scăzute, utilizarea materialului seminal sexat 

este recomandată doar pentru prima și a doua însămânțare a junincilor nulipare, întrucât acestea 

prezintă rate relativ ridicate de concepție. Drept urmare, din cauza ratelor scăzute de concepție, 

materialul seminal sexat este cel mai frecvent aplicat femelelor fertile care prezintă semne clare 

de estrus și performanțe ridicate ca posibile candidate pentru reproducție. 

Pentru a îmbunătăți rata de concepție în urma însămânțării artificiale cu material seminal 

sexat, este imperios necesar să înțelegem cu precizie factorii care afectează această rată de 

concepție în urma însămânțării cu material seminal convențional, dar și sexat. La acest moment 

există mai multe studii de teren care au raportat o serie de factori care afectează această rată de 

concepție după însămânțarea artificială cu material seminal sexat, dar cu toate acestea, 

informațiile despre efectele fiecărui factor sunt limitate. De exemplu, efectele perioadei din an și 
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ale vârstei junincilor asupra ratei de concepție în urma însămânțări artificiale cu material seminal 

convențional și sexat rămân neclare.  

Utilizarea materialului seminal sexat pentru însămanțarea artificială este esențială pentru 

controlul practic al raportului de sexe al descendenților, ceea ce permite îmbunătățirea genetică. 

Cu toate acestea, rata de concepție după însămanțarea artificială cu material seminal sexat 

rămâne mai mică decât cea după însămanțarea artificială cu material seminal convențional. Doar 

înțelegerea corectă a diferenței dintre materialul seminal convențional și cel sexat poate duce la 

atingerea unor rate crescute de concepție în urma însămânțării artificiale folosind material 

seminal sexat.  

Efectele determinate de vârsta junincilor și perioada anului asupra ratei de concepție după 

însămanțarea artificială au fost diferite în funcție de tipul de material seminal administrat: 

materialul seminal convențional, material seminal sexuat. Vârsta junincilor însămânțate cu 

material seminal sexat a fost cu 21 de zile mai mică decât în cazul în care însămânțarea s-a 

realizat cu material seminal convențional. Acest aspect ar putea evidenția utilizarea selectivă a 

materialului seminal sexat pentru femelele fertile, superioare genetic. În funcție de perioada 

anului, rata de concepție după însămanțarea artificială cu material seminal sexat a scăzut 

semnificativ în comparație cu cea cu materialul seminal convențional în lunile de primăvară și 

cele calde de vară (iunie, iulie și august). Această discrepanță poate să fie explicată având în 

vedere următoarele caracteristici specifice ale spermei sexate: durata de viață relativ redusă a 

spermatozoizilor, un număr mai scăzut de spermatozoizi într-o paietă și o calitate mai scăzută a 

embrionilor. Astfel, rezultatele evidențiază necesitatea unei implementări mai atente și eficiente 

a însămânțărilor artificiale, având în vedere că perioada de însămânțare ar contribui la 

îmbunătățirea ratei de concepție atunci când se folosește material seminal sexat, în special în 

lunile calde de vară.  

 

Carabă Ion 
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SOCIOLOGIA ŞI PSIHOLOGIA ALIMENTARĂ 
 

Sectoarele de producere a alimentelor pot fi încadrate în industriile energetice, deoarece sunt 

purtători de unităţi energetice pentru om. Necesarul de energie al omului este furnizat de 

alimente, din acest motiv industria producătoare trebuie să fie considerată industrie energetică. 

Această industrie este considerată 

superioară celorlalte industrii energetice, 

deoarece energia pentru alimentaţia 

omului este factorul determinant chiar 

restrictiv pentru întreaga evoluţie 

socială. 

Sociologia alimentară este o ramură a 

sociologiei generale, care studiază 

relaţiile reciproce dintre modificările 

intervenite la nivelul produselor şi serviciilor alimentare şi efectul lor asupra realităţii social-

umane. Rolul acesteia este de a furniza informaţii producătorilor cu privire la cerinţele pe care 

urmează să le satisfacă produsele şi serviciile alimentare pentru a fi competitive pe piaţă. 

Accesul la o hrană sănătoasă se bazează pe trei elemente  

• pe capacitatea de cumpărare a consumatorilor, care determină nivelul consumului, 

natura alimentaţiei în aspectele ei nutriţionale, economice şi sociale; 

• pe capacitatea de producţie a agricultorilor care trebuie să fie în stare să ridice 

randamentul pământului şi productivitatea muncii, la nivelul corespunzător cererii de 

produse agricole a consumatorilor; 

• pe puterea de cumpărare a naţiunii care condiţionează capacitatea de a importa 

alimente dacă politica de aprovizionare se dovedeşte a fi ineficientă ca şi capacitatea 

de a crea întreaga infrastructură necesară agriculturii. 

Fenomene frecvent întâlnite şi care se manifestă diferit pentru anumite categorii ale populaţiei, 

pe zone geografice sunt crizele alimentare caracterizate prin necorelări ce apar între consumator 

şi cererea alimentară. Cele mai importante particularităţi ale crizelor alimentare contemporane 

sunt formele cantitative . şi calitative ale acestora. 

Crizele alimentare cantitative se manifestă prin lipsa de corelaţie între volumul alimentar necesar 

pentru satisfacerea populaţiei ce urmează a fi hrănită şi disponibilităţi de materii şi produse 

alimentare, cea ce duce la subnutriţie. Cauza crizelor alimentare cantitative, existente la nivelul 

planetei, se manifestă în proporţie mai ridicată în acele zone unde situaţia economică, culturală şi 

socială este slab dezvoltată şi este agravată de evoluţii demografice net superioare creşterii 

economice. 

Crizele alimentare calitative decurg din lipsa de concordanţă între structura calitativă a cererii 

alimentare şi consumul alimentar efectiv. Se întâlnesc trei forme ale acesteia: 

• crizele alimentare calitative de natură culturală sunt rezultatul nivelului scăzut de 

cultură alimentară a populaţiei consumatoare care nu ştie să-şi determine nevoile ,să-

şi conceapă stiluri alimentare adecvate, să achiziţioneze, să pregătească şi să consume 

alimente; 
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• Efectele acestor crize alimentare sunt: malnutriţia (alimentaţia constituită deficitara 

din punct de vedere compoziţional şi greşit administrată); supraalimentaţia (consumul 

excesiv de alimente mult peste nevoile reale) şi uneori subalimentaţia (când interesele 

estetice sunt mai presus decât cele ale unei alimentaţii raţionale). 

• crizele alimentare calitative de natură economică concretizate prin carenţe alimentare 

calitative care duc la malnutriţie. Acestea sunt determinate de: insuficienţa producţiei, 

aşa cum este criza mondială de alimente proteice, Veniturile scăzute, care pun 

populaţia în imposibilitatea de a-şi procura alimentele necesare din punct de vedere 

cantitativ şi calitativ; 

• crizele alimentare calitative de natură ecologică, rezultate ale dezechilibrelor ivite la 

nivelul ecosistemelor naturale şi cu preponderenţă în ecosistemele organizate de om 

(sistemele agricole cu exploatare intensivă). Asemenea crize decurg din deficienţe 

tehnologice aplicate (de exemplu administrarea exagerată de substanţe cu diferite 

funcţii utile, care în exces duc la poluarea produselor obţinute, precum şi apariţia şi 

extinderea unor epizootii). De această dată cauza se regăseşte în insuficienţele culturii 

tehnologice a producţiei; 

Psihologia alimentaţiei, constituie una din căile de descifrare şi orientare a actului alimentar. Un 

loc important îl ocupă psihologia alimentaţiei în definirea cererii alimentare şi în influenţa 

calităţi produselor şi serviciilor în cadrul pieţei. Pentru realizarea sarcinilor ce revin sociologie şi 

psihologiei alimentaţiei este necesară cunoaşterea principalelor funcţii ale acesteia.  

• funcţiile expozitive, determină cererea alimentară şi satisfacerea ei, prin descrierea 

fenomenelor şi proceselor psiho-sociale; 

• funcţiile explicativ-interpretative fac posibilă legităţilor şi legăturilor dintre 

fenomenele şi procesele cererii alimentare; 

• funcţia de analiză şi perspectivă care prin analize comparative de identificare a 

modalităţilor cererii alimentare, de extrapolare, pot direcţiona tendinţele de evoluţie a 

proceselor şi fenomenelor psiho-sociale ce au incidenţă cu actul alimentar; 

• Funcţiile aplicative cu rol de transpunere a informaţiei psiho-sociologice în acţiuni 

practice în sfera producţiei, comerţului, serviciilor şi a educaţiei alimentare. 

 

As. Dr. ing. Buzamăt Genoveva 
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EVOLUȚIA AFACERILOR DIN DOMENIUL TURISMULUI DE 

AGREMENT. STUDIU DE CAZ TURISMUL DE AGREMENT CU 

RULOTA ȘI ÎN CAMPINGURI 
Șef lucr.dr. Cosmina TOADER                                               Șef lucr.dr. Carmen DUMITRESCU 

Șef lucr.dr. Diana MARIN                                                      Conf.dr. Claudia SÎRBULESCU   
Prof.dr. Ioan BRAD 

 

În contextul pandemiei de COVID-19 când turiștii caută tot mai mult locuri retrase, 

liniștite, puțin aglomerate, când turismul de agrement cu rulota și în campinguri este tot mai mult 

practicat, afacerile din domeniul serviciilor de cazare în parcuri pentru caravane, tabere 

recreative și tabere pentru pescuit și vânatoare sau parcuri pentru vehicule de agrement (cod 

CAEN 5330) au înregistrat creșteri ale indicatorilor de performanță financiară. Serviciile oferite 

de către aceste firme se adresează în principal aventurierilor fără vârstă, sensibili la mişcarea 

norilor şi a firelor de iarbă care optează pentru călătoria cu rulota sau mașina proprie și sunt 

deschiși către modalități de cazare aparte. 

Numărul firmelor care activează în domeniul serviciilor de cazare în parcuri pentru 

caravane, tabere recreative și tabere pentru pescuit și vânatoare sau parcuri pentru vehicule de 

agrement a fost în anul 2021 în România de 273. Cifra de afaceri acumulată de către aceste firme 

în anul 2021 a fost de 51.191.974 lei, iar profitul net de 12.260.305 lei, înregistrându-se o 

creștere de 42% față de anul 2020. 

Potrivit informațiilor regăsite în Studiu Sectorial – Parcuri pentru rulote, campinguri și 

tabere, 2020 și pe www.coduricaen.ro numărul firmelor care activează în acest domeniu și 

numărul angajaților au cunoscut o ușoară fluctuație în perioada 2012-2021, așa cum se poate 

observa în figura 1. Numărul firmelor a înregistrat o creștere susținută, de aproximativ 77% în 

perioada 2012-2021, în timp ce numărul angajaților, chiar dacă nesemnificativ raportat la 

numărul total al angajaților din domeniul turismului, a înregistrat o creștere de 70%.  

 

 
Figura 1. Evoluția afacerilor din domeniul serviciilor de cazare în parcuri pentru caravane, 

tabere recreative și tabere pentru pescuit și vânatoare sau parcuri pentru vehicule de agrement 
Sursa: date prelucrate după Studiu Sectorial – Parcuri pentru rulote, campinguri și tabere, 2020 și 

https://www.coduricaen.ro/5530-parcuri-pentru-rulote-campinguri-si-tabere 

În ceea ce privește evoluția principalilor indicatori de performanță financiară (cifra de 

afaceri și profitul net) trendul este crescător în perioada analizată, chiar dacă au fost ani în care s-

au înregistrat scăderi ale profitului net. (figura 2). Dacă s-ar calcula o valoare medie a cifrei de 
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afaceri în cadrul domeniului de activitate s-ar observa o creștere a acestei valori de la 0,087 

milioane lei la valoarea de 0,187 milioane lei/firmă în 2021, ceea ce alături de creşterea 

numărului firmelor care activează în domeniu, subliniază dezvoltarea acestui domeniu, creşterea 

profitului având un trend accelerat în perioada pandemiei așa cum reiese și din figura 2. 

 

 
Figura 2. Evoluția principalilor indicatori financiari 

Sursa: date prelucrate după Studiu Sectorial – Parcuri pentru rulote, campinguri și tabere, 2020 și 

https://www.coduricaen.ro/5530-parcuri-pentru-rulote-campinguri-si-tabere 

 
În ceea ce privește distribuția pe teritoriul României a societăților care își derulează 

activitatea în domeniul serviciilor de cazare în parcuri pentru caravane, tabere recreative și tabere 

pentru pescuit și vânatoare sau parcuri pentru vehicule de agrement se poate observa că din cele 

41 de județe ale României, plus municipiul București, doar în 6 județe nu activează societăți cu 

acest domeniu de activitate. (figura 3)  
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Figura 3. Distribuția numărului de firme la nivel județean  
Sursa: date prelucrate după Studiu Sectorial – Parcuri pentru rulote, campinguri și tabere, 2020 
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Pe lângă distribuția numerică la nivelul județelor, atunci când vorbim despre afacerile din 

domeniul serviciilor de cazare în parcuri pentru caravane, tabere recreative și tabere pentru 

pescuit și vânatoare sau parcuri pentru vehicule de agrement, contează mai cu seamă rezultatele 

financiare ale acestora (cifra de afaceri, profit net). Astfel, județele care dețin cotele cele mai 

mari din totalul cifrei de afaceri înregistrate la nivel național în anul 2020 sunt: Constanța 

(48,17%), Harghita (18,50), Timiș (4,82%), Bihor (3,32%), Tulcea (3,14%) și Brașov (2,90%). 

Potrivit estimărilor, în anul 2023 sectorul va întregistra o creștere a cifrei de afaceri de 

7,83% față de anul 2022. 

Dezvoltarea afacerilor din domeniul serviciilor de cazare în parcuri pentru caravane, 

tabere recreative și tabere pentru pescuit și vânatoare sau parcuri pentru vehicule de agrement 

poate avea un impact pozitiv asupra dezvoltării economiilor locale (cresc vânzările produselor 

locale, crește vizibilitatea și notorietatea punctelor de atracție turistică și a obiectivelor turistice și 

a unor evenimente – târguri, festivaluri etc.), dar și un impact negativ asupra mediului (deșeuri 

menajere) și a locuitorilor (aglomerație, zgomot etc.) 

Sectorul afacerilor din domeniul serviciilor de cazare în parcuri pentru caravane, tabere 

recreative și tabere pentru pescuit și vânatoare sau parcuri pentru vehicule de agrement din 

România este un sector în dezvoltare, aflat sub influența directă a interesului în creștere a 

consumatorilor pentru acest gen de servicii. 
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Evenimente științifice 

Noiembrie 2022 

La nivel internaţional, cercetarea academică este esențială pentru a sprijini rezolvarea 

provocărilor economice şi sociale. Instituțiile de cercetare devin o parte intrinsecă a ciclului 

economic şi sunt privite ca investiţii strategice şi ca factori de inovare, influenţând în mare 

măsură nu numai economiile locale, dar şi contribuind la competitivitatea naţională şi globală. 

Integrarea unei proporţii semnificative a doctoranzilor şi a doctorilor tineri în proiecte CDI de echipă, cu 

teme de interes privat sau public, reprezintă principala măsură de apropiere a doctoratului în ştiinţa de 

rezultate relevante economic sau social. Formarea unor echipe interdisciplinare de tineri cercetători, 

pentru producerea de idei noi, prioritare UE, duce la creșterea performanțelor în cadrul colectivelor de 

cercetare și la obținerea de rezultate CDI mai valoroase, concretizate printr-un număr mai mare de 

publicații Clarivate Analytics-WOS si BDI, dezvoltări aplicative, brevete și transfer tehnologic 

Anual, în luna noiembrie, universitatea noastră organizează Simpozionul internațional 

dedicat studenților, masteranzilor, doctoranzilor și tinerilor cercetători ”Young people and 

multidisciplinary research in applied life sciences”, cu tema ”GREEN ENERGIES, 

TECHNOLOGIES AND INNOVATIONS” 

Ediția din acest an a Simpozionul international ”Young people and multidisciplinary 

research in applied life sciences” va avea loc în perioada 17-18 Noiembrie 2022. Tematica 

conferinței a acoperit o gamă largă de subiecte din domeniul științelor vieții (agricultură, 

horticultură, biotehnologie, silvicultură, medicină veterinară, inginerie de mediu, geomatică, 

industrie agroalimentară, management agricol, zootehnie), având scopul de a crea un cadru 

stimulativ de interacțiune și schimb de experiențe între participanți și de prezentare a ideilor și 

conceptelor inovatoare.  

Evenimentul este structurat pe 6 secțiuni: 

- Trends in european agriculture 

- Horticulture and Forestry 

- Animal breeding and  pathology today 

- Managemnt of sustainable rural development 

- Food Chemistry, Engineering & Technology 

- Animal resource bioengineering 

Evenimentul se desfășoară în colaborare cu Academia Română – Filiala Timiș și Academia 

de Științe Agricle și Silvice, iar în cadrul simpozionului vor participa: 

- Dl Laszlo Borbely, Consilier de Stat Guvernul României, Departamentul pentru                             

Dezvoltare Durabilă 

- MP Thierry Siteny Randrianasoloniaiko, presedinte al JU Africa             
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Tot în acest an, universitatea noastră va organiza, în colaborare cu ISEKI – Food 

Association, a cincea ediție a conferinței online “Current food innovation trends; the texture 

https://isekieconf22.meetinghand.net/
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and consumer perception perspective” desfășurată în perioada 23 – 25 Noiembrie 2022. În 

cadrul conferinței au fost înscrise peste 200 de lucrări, fiind dezbătute subiecte referitoare la 

contribuția industriei alimentare la bioeconomia durabilă. 

Conferința se va desfășura online și va include atât prezentări orale, cât și postere dedicate 

subiectelor referitoare la: 

- Sănătate și Nutriție 

- Inovație în materie de etichetă curată 

- Siguranța alimentară și evaluarea riscurilor 

- Inovație în ambalarea alimentelor 

- Biotehnologii sustenabile 

- Diversificarea surselor de proteine 

- Calitatea și autenticitatea alimentelor 

- Percepția consumatorilor și nevoile pieței 
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